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REVISTA PRESEI 

 

 

 Noi consultari pe tema programului "Romania Educata". Klaus Iohannis a 

chemat la Cotroceni sindicalistii si ONG-urile 

Presedintle Klaus Iohannis discuta, miercuri, programul "Romania Educata" cu 

partenerii de dialog social din zona educatiei si cu reprezentantii organizatiilor 

neguvernamentale. 

 

Intalnirea presedintelui are loc de la ora 16.00, la Palatul Cotroceni si este ultima 

din seria consultarilor anuntate de Administratia Prezidentiala. 

 

Seful statului se intalneste cu partenerii de dialog social din zona educatiei si cu 

reprezentantii organizatiilor neguvernamentale. 

 

Intalnirile vizeaza, potrivit Administratiei Prezidentiale, "realizarea unui consens 

social si politic, care sa garanteze implementarea si asumarea transpartinica" a 

programului "Romania Educata". 

 

Luni, presedintele Klaus Iohannis a avut consultari cu liderii coalitiei de guvernare. 

Au participat Ludovic Orban, Dacian Ciolos, Dan Barna, Kelemen Hunor, dar si 

premierul Florin Citu si ministrul educatiei, Sorin Cimpeanu. 

 

"Acum e si o aliniere de stele pentru ca avem o majoritate in Parlament care 

permite si punerea in practica a acestor proiecte. Eu am constatat multe similaritati 

intre concluziile acestor consultari extinse (...) cu idei pe care noi le-am cules in 

campania electorala si le-a pus in Programul de guvernare", a declarat Dacian 

Ciolos, la finalul intalnirii. 

 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/politica/klaus-iohannis/
https://ziare.com/ludovic-orban/
https://ziare.com/dacian-ciolos/
https://ziare.com/dan-barna/
https://ziare.com/kelemen-hunor/
https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/sorin-cimpeanu/
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La randul sau, Dan Barna a declarat: "Este o fereastra de oportunitate (...) in care 

statul are si resursa de program, si sustinerea in Parlament si Guvern astfel 

incat reforma in educatie sa devina realitate". 

 

Si vicepremierul Kelemen Hunor, lider al UDMR, a avut o reactie la finalul 

intrunirii. 

 

"Invatamantul trebuie sa fie flexibil, trebuie sa se adapteze provocarilor viitorului, 

deoarece sistemul actual este bazat inca pe cerintele secolului XX", a transmis 

vicepremierul Kelemen Hunor. 

 

Marti, seful statului s-a intalnit cu presedintii celor doua Camere ale Parlamentului, 

dar si cu membri Comisiilor de de Invatamant. 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 Ministrul Sănătăţii s-a întâlnit cu reprezentanţii sindicatelor din sistemul 

medical 

Importanţa vaccinării personalului medical, precum şi creşterea calităţii serviciilor 

pentru pacienţii din România au fost teme discutate marţi de ministrul Sănătăţii, 

Ioana Mihăilă, cu reprezentanţi ai sindicatelor din sistem. 

 

Potrivit unui comunicat transmis AGERPRES de MS, ministrul Ioana Mihăilă a 

subliniat importanţa creşterii ratei de vaccinare în rândul personalului din sistemul 

medical pentru protecţia pacienţilor şi s-a convenit să se facă "eforturi comune" în 

acest sens. 

 

De asemenea, au avut loc discuţii privind colaborarea şi aplicarea strategiilor şi 

reformelor pentru creşterea rezilienţei sistemului sanitar în contextul pandemiei de 

COVID-19 şi îmbunătăţirea serviciilor medicale în sistemul sanitar public, 

precizează sursa citată. 

 

 

https://ziare.com/politica/reforma/
https://ziare.com/udmr/
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La întâlnirea cu ministrul Sănătăţii au participat reprezentanţi ai Federaţiei Sanitas 

din România, Federaţiei "Solidaritatea Sanitară" din România, Sindicatului 

Promedica şi Federaţiei Naţionale Sindicale Ambulanţa din România. La discuţii a 

fost prezent şi secretarul de stat în Ministerul Sănătăţii pentru relaţia cu 

Parlamentul, cu sindicatele şi patronatele, dr. Levente Vass.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Miercuri - şedinţa coaliţiei de guvernare; urmează să se discute calendarul 

parlamentar pentru desfiinţarea SIIJ 

Liderii coaliţiei de guvernare se reunesc miercuri în şedinţă, la Palatul 

Parlamentului, urmând să discute şi despre calendarul parlamentar pentru 

desfiinţarea SIIJ. 

 

Ministrul Justiţiei, Stelian Ion, va prezenta, în şedinţa coaliţiei de miercuri, avizul 

pozitiv dat de Comisia de la Veneţia la proiectul de desfiinţare a Secţiei pentru 

investigarea infracţiunilor din justiţie. 

 

"Parlamentul se poate întruni în sesiune extraordinară fără nicio grijă, pentru că are 

soluţiile corecte propuse de Guvern şi vreau să îi mulţumesc premierului Florin 

Cîţu pentru sprijinul faţă de acest proiect. De altfel, în programul de guvernare este 

prima măsură de la capitolul Justiţie care ar fi trebuit luată. Proiectul a fost blocat 

în Parlament. Deci varianta corectă ar fi cea propusă de Guvern şi acesta este 

mesajul pe care îl voi duce în coaliţie miercuri. Am stabilit la întâlnirea anterioară 

în cadrul coaliţiei că se va propune sesiune extraordinară pentru a rezolva această 

problemă, pentru a desfiinţa SIIJ, în maximum două săptămâni de la primirea 

avizului. Iată, astăzi, am primit avizul. Dacă nu săptămâna aceasta, săptămâna 

viitoare deja ar fi de aşteptat o sesiune extraordinară pentru desfiinţarea SIIJ", a 

declarat Stelian Ion, luni, într-o conferinţă de presă. 

 

El a precizat că se aşteaptă ca Senatul să se întrunească săptămâna viitoare. 
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Şi preşedintele Senatului, Anca Dragu, a precizat, luni seara, că după şedinţa 

coaliţiei de guvernare din această săptămână se va şti clar care este calendarul 

pentru organizarea unei sesiuni extraordinare a Camerei superioare a Parlamentului 

în vederea desfiinţării SIIJ. 

 

Preşedintele Camerei Deputaţilor, liderul liberalilor Ludovic Orban, a arătat, marţi 

seara, că discuţiile din coaliţie vor viza în special forma legislativă privind 

desfiinţarea Secţiei speciale. "În principal discutăm de Secţia specială şi de forma 

legislativă prin care să desfiinţăm Secţia specială în urma punctului de vedere 

adoptat de Comisia de la Veneţia", a spus Orban.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 EXCLUSIV Detalii despre fiscalizarea muncilor domestice: cum vor putea fi 

plătiți grădinarii, șoferii personali, bucătarii, îngrijitorii care acum primesc 

bani la negru și ce beneficii fiscale au angajatorii lor 

Asigurarea unei pensii și a posibilității de a primi îngrijiri medicale pentru micii 

prestatori casnici care acum lucrează la negru – grădinari, șoferi personali, bucătari 

ori îngrijitorii – sunt mizele unui proiect de lege care prevede o fiscalizare minimă 

a veniturilor. Proiectul prevede și beneficii fiscale pentru angajatori. Ministrul 

Muncii, Raluca Turcan, a discutat marți cu reprezentanții patronatelor și ai 

sindicatelor despre proiectul de reglementare și fiscalizare a acestor activități 

casnice. 

Proiectul, care a fost asumat de guvern prin Planul Naţional de Redresare şi 

Rezilienţă (PNRR) trimis la Comisia Europeană, prevede următoarele detalii: 

– plata se va face prin intermediul unor tichete tipărite de Agenția Națională pentru 

Ocuparea Forței de Muncă (ANOFM), fiecare tichet având valoarea de 15 lei. 

Tichetele vor fi cumpărate de angajator (persoana fizică ce beneficiază de muncile 

casnice) și transmise către angajat (persoana fizică de prestează activitățile 

casnice). Ulterior, prestatorul transformă aceste tichete în numerar 

– Din suma brută plătită de angajator, prestatorul casnic primeste 79,2%, iar statul 

ia 20,8% sub formă de contribuții de pensii și sănătate și impozit 
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– Odată intrat în acest sistem, prestatorul dobândește calitatea de asigurat în 

sistemul de asigurări sociale și de sănătate 

– Tichetul de activități casnice este un bon valoric destinat plății contravalorii 

activităților casnice efectuate de către prestatorul casnic. Conține elemente 

specifice de siguranță, serie și număr unic, care permit individualizarea și 

urmărirea acestuia. 

– activitatea casnică e definită care activitatea ocazională desfășurată de o persoană 

fizică în legătură cu gospodăria sau gospodăriile unei familii sau a unei persoane 

singure. 

– ANOFM tipărește tichetele de activități casnice și suportă costul de tipărire și de 

distribuire al tichetelor; pune la dispoziția beneficiarului casnice numărul de tichete 

solicitate, preschimbă prestatorului casnic, în numerar sau prin cont bancar, 

numărul de tichete primite de acesta, din care reține și virează impozitul pe venit, 

contribuția de asigurări sociale și contribuția de asigurări sociale de sănătate. 

– ANOFM va crea o platformă electronică de evidenţă a desfășurării activităților 

casnice unde înregistrează prestatorii casnici, beneficiari casnici și asigură evidența 

și plata obligațiilor fiscale 

– Plata contribuției de asigurări sociale conferă prestatorului casnic calitatea de 

asigurat în sistemul public de pensii; 

– calitatea de asigurat în sistemul asigurărilor de sănătate se obține în situația în 

care prestatorul casnic preschimbă în numerar un număr de cel puțin 50 de tichete 

de activități casnice într-o lună calendaristică. Sumele reținute pentru plata 

contribuției de asigurări sociale de sănătate în lunile în care prestatorul nu 

dobândește calitatea de asigurat în sistemul asigurărilor de sănătate, sunt 

rambursate o data pe an, în intervalul 1 ianuarie – 31 ianuarie a anului următor 

anului în care a fost prestată activitatea casnică, la cererea prestatorului casnic. 
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Cum se calculează contribuțiile și impozitul: 

– Baza de calcul pentru CAS si pentru CASS este 50% din valoarea nominală a 

tichetului de muncă, respectiv: 7,5 lei. Baza de calcul la care se aplică cota 

impozitului pe venit este 50% din valoarea nominală a tichetului de muncă, 

respectiv: 7,5 lei. 

– Suma netă care revine prestatorului casnic pentru un tichet de muncă de 15 lei: 

11,88 lei (ceea ce reprezintă 79,2% din valoarea nominală a tichetului de muncă). 

Restul de 20,8% din valoarea nominală a tichetului de muncă reprezintă contribuții 

și impozit. 

Facilități fiscale pentru beneficiari (angajatori): 

– Poate beneficia, anual, în baza unui document fiscal (chitanță, factură, bon fiscal 

care dovedește achiziționarea tichetelor de activități casnice), de reducerea 

nivelului bazei de impozitare a impozitului pe venit în cuantum de 50% din 

valoarea tichetelor achiziționate. 

– Pentru remuneraţia plătită prestatorului casnic sub formă de tichete de activități 

casnice, beneficiarul nu datorează contribuţia asiguratorie pentru muncă prevăzută 

de Legea nr. 227/2015, cu modificările şi completările ulterioare. 

Pot fi prestatori și șomerii: 

– Poate beneficia de aceste tichete orice persoană fizică care a împlinit vârsta de 

cel puţin 16 ani. 

– Atenție: dacă primesc pentru munca prestată cel mult 50 de tichete de muncă 

într-o lună calendaristică, pot fi prestatori casnici și șomerii indemnizați (fără a le 

fi afectat dreptul stabilit la indemnizația de șomaj), și beneficiarii de venit minim 

garantat (fără a le fi afectat dreptul stabilit la venitul minim garantat). 

”Potrivit datelor INS, avem 39% din populație inactivă și estimăm că aproximativ 

1,2 milioane de persoane ar putea obține aceste drepturi odată ce activitățile 

casnice, care în prezent se desfășoară majoritar la negru, vor fi reglementate 

corespunzător.  
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Efectele acestui proiect vor consta în reducerea muncii nedeclarate, în 

introducerea de categorii profesionale care nu se regăsesc în prezent în piața 

muncii și în creșterea numărului celor care vor plăti contribuții de asigurări 

sociale pentru a avea acces la servicii medicale ori la obținerea unui drept de 

pensie”, a declarat pentru G4Media.ro Raluca Turcan, ministrul Muncii. 

Principalele ținte asumate de Guvern în PNRR în privința acestui proiect: 

Reforma ar urma să fie implementată gradual în perioada 2021-2026 și va consta în 

asigurarea cadrului legal, inclusiv în ceea ce privește unitățile autorizate să emită 

tichetele de muncă, dar și operaționalizarea unei platformei gestionată de ANOFM, 

prin structurile sale teritoriale. 

Intrarea în vigoare a legislației pentru implementarea sistemului de tichet de muncă 

– primul trimestru din 2022 

Țintă pentru trimestrul 3 din 2026: Cel puțin 60.000 de lucrători casnici/prestatori 

care vor presta servicii prin intermediul tichetelor de muncă 

Statistici relevante: 

– rata de activitate (în rândul persoanelor în vârstă de muncă 15 și 64 de ani) – 

69,2%. 

– rata de ocupare (în rândul persoanelor în vârstă de muncă 15 și 64 de ani) – 

65,6%. 

– ecartul dintre rata de ocupare la bărbaţi și rata de ocupare la femei – 19,3 pp. 

– rata de inactivitate – 39,09%. 

Din rândul populaţiei inactive în vârstă de 15-74 ani (5760,3 mii persoane), 117,9 

mii persoane făceau parte din forţa de muncă potenţială adiţională (în creștere cu 

2,1 mii față de anul precedent), din care 117,4 mii erau disponibile să înceapă 

lucrul, dar nu căutau un loc de muncă. Dintre persoanele ce făceau parte din forţa 

de muncă potenţială adiţională, 68,5 mii persoane locuiau în mediul rural, 69,5 mii 

persoane erau femei și 47,78% din total aveau nivel de instruire scăzut (56335 

persoane), diferența fiind reprezentată de persoane cu nivel mediu de instruire. 

(Sursa: G4media.ro) 
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 Ministrul Fondurilor Europene: Regiunile vor accesa fonduri europene 

direct la Bruxelles 

Ministerul Investițiilor și Fondurilor Europene a anunțat că, potrivit stadiului actual 

al organizării viitoarelor fonduri structurale 2021-2027, ar urma să existe opt 

Programe Operaționale Regionale, pe fiecare dintre cele opt regiuni de dezvoltare. 

Reprezentanții Ministerului Investițiilor și Proiectelor Europene au avut marți o 

întâlnire cu Agențiile de Dezvoltare Regională și organizațiile reprezentative ale 

autorităților locale pentru a discuta detaliile privind descentralizarea și gestionarea 

Programelor Operaționale Regionale, scrie Mediafax.ro. 

Potrivit unui comunicat al ministerului, pregătirea viitoarelor Programe 

operaționale este un proces care se desfășoară, în această perioadă în paralel cu 

finalizarea Planului Național de Redresare și Reziliență. 

„Continuăm procesul de regionalizare și întâlnirea de astăzi a avut scopul găsirii 

soluțiilor tehnice pentru a-l pune în practică, într-un mod cât mai simplu și care să 

răspundă rigorilor Comisiei Europene și ale Autorității de Audit. Dorim să 

operaționalizăm noul sistem cât mai rapid și fără riscuri ulterioare. Fondurile 

europene se regionalizează primele și este un experiment pe care ar trebui să îl 

urmeze și restul administrației”, a declarat Cristian Ghinea, ministrul Fondurilor 

Europene. 

Reprezentanții MIPE au avut în ultima perioadă o serie de întâlniri, atât cu Comisia 

Europeană, cât și cu Autoritatea de Audit, pe lângă mecanismul de implementare a 

PNRR, și pe subiectul operaționalizării Agențiilor de Dezvoltare Regională (ADR) 

ca autorități de management pentru Programele Operaționale Regionale. 

„Potrivit stadiului actual al organizării viitoarelor fonduri structurale 2021-2027, 

ar urma să existe opt Programe Operaționale Regionale, pe fiecare dintre cele opt 

regiuni de dezvoltare, în locul unui singur Program pentru toate, așa cum a fost 

din 2007 până acum”, se mai arată în comunicat. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/cristian-ghinea_2150.html
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 Consilierul lui Klaus Iohannis: este un semnal de alarmă! Se adâncesc 

deficitele externe 

Consilierul prezidențial pe teme economice, Cosmin Marinescu, arată că revenirea 

economică a României este una peste așteptări, dar, cu toate acestea, un semnal de 

alarmă este reprezentat de faptul că se adâncesc deficitele economice externe. 

”Am participat la Forumul Național de Redresare, cu cifrele pe masă, în contextul 

în care redresarea noastră economică este printre cele mai rapide din UE. Este 

important cât, dar și cum creștem. Trebuie să ne asigurăm că, în spatele unei 

creșteri rapide din punct de vedere cantitativ, nu se ascund cumva și provocări de 

ordin calitativ, care să accenteze în timp unele dezechilibre. 

Mulțumesc pentru invitație și felicitări pentru organizarea acestui eveniment, 

Forumul Național de Redresare, pe o temă atât de importantă și actuală. 

Suntem în momentul în care, cu cifrele pe masă, putem afirma că 2020 a fost anul 

măsurilor de gestionare a crizei, atât sanitare cât și economice, iar 2021 este anul 

redresării și al provocărilor în planul politicilor economice. 

Prognozele ne arată că economia mondială va traversa, în acest an, cea mai 

consistentă revenire post-criză, cu o creștere de 5,6% a PIB global. La nivelul 

Uniunii Europene este anticipată o creștere de 4,2%, în contextul în care 

mecanismul de redresare și reziliență va fi pus în mișcare de acum înainte. 

Redresarea post-pandemie : creștere economică peste așteptări 

Estimările arată că majoritatea economiilor UE vor reveni, până la final de an, la 

nivelul PIB de dinaintea pandemiei. Cu prognoze de creștere economică de 5,1% 

(CE) și 6% (FMI), care sunt confirmate pe deplin de evoluțiile actuale, România se 

află în topul țărilor din Uniune cu cea mai rapidă revenire economică. 

La sfârșitul primului trimestru din 2021, România a revenit la nivelul PIB de 

dinaintea pandemiei, alături de Estonia, Irlanda, Lituania. Potrivit graficului de mai 

jos, 20 de state membre vor reveni, în trimestrul 4, la nivelul PIB de dinaintea 

crizei, ceea ce indică o revenire chiar mai rapidă decât ne așteptam. 
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Ca imagine simplificată, acum economia este precum un balon care a fost ținut sub 

compresie, sub presiunea restricțiilor destinate securității sanitare. Odată cu 

eliberarea treptată a acestei presiuni, economia revine la viață, chiar dacă între timp 

balonul și-a mai pierdut din forța și consistența inițiale. 

Aici intervin însă politicile economice, care trebuie supuse unui restart de direcție, 

nu doar cu scopul redresării economiilor, ci pentru susținerea unui nou ciclu de 

creștere. În acest sens, calitatea creșterii economice este cea care prefigurează 

caracterul său sustenabil. Este important cât, dar și cum creștem! 

Cantitativ și calitativ în ecuația redresării economice 

Indiferent de scenarii, date fiind în continuare incertitudinile sanitare, climatul 

macroeconomic trebuie abordat cu prudență. Trebuie să ne asigurăm că, în spatele 

unei creșteri rapide din punct de vedere cantitativ, nu se ascund cumva diverse 

provocări de ordin calitativ, care să accenteze în timp unele dezechilibre. 

Pentru România, creșterea economică din anii anteriori pandemiei s-a bazat pe 

politici pro-ciclice, care au alimentat consumul și deficitele bugetare. Astfel, în 

plină pandemie, spațiul bugetar de intervenție al României a fost mult prejudiciat. 

În 2021, o creștere economică estimată de 6% reflectă o contribuție sporită din 

partea investițiilor, dar și un aport considerabil din partea consumului. De fapt, 

revirimentul consumului este explicabil, de vreme ce oamenii și-au amânat 

achiziții, călătorii, concedii – după cum vedem chiar în această perioadă. 

Rămâne însă problematică accentuarea contribuției negative a exportului net, care 

ar putea surclasa cifrele aferente ultimilor ani. De aceea avem nevoie de un model 

de creștere sustenbil, bazat pe investiții și competitivitate externă. 

În ciuda creșterii economice, deficitele externe se adâncesc 

Un semnal de alarmă serios este reprezentat de dublarea deficitului de cont curent 

pe primele luni ale anului, în raport cu 2020. România continuă să acumuleze unele 

dintre cele mai mari deficite de cont curent din UE, ca pondere în PIB. 
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Pe partea de balanță comercială avem recorduri negative, fiind singura țară din 

regiune cu o adâncire continuă a soldului comercial. De aceea trebuie să venim cu 

politici pro-active în raport cu aceste vulnerabilități, să ne ameliorăm poziția 

economică externă prin strategii eficiente de creștere a exporturilor. 

Există însă semnale bune privind redobândirea încrederii investitorilor străini în 

economia noastră, fapt confirmat prin creșterea fluxului de ISD pe primele luni ale 

anului. Cu toate acestea, deficitul de cont curent ar putea depăși, cu aproape 1 

punct procentual, prognoza actuală de 4,9% din PIB. 

Consolidare fiscală graduală și problema deficitelor gemene 

Dincolo de o redresare economică robustă, ne confruntăm în continuare cu povara 

„deficitelor gemene”, precum în anii de dinaintea pandemiei. În 2019, pe fondul 

politicilor prociclice, România înregistra cel mai mare deficit bugetar. 

Deficitul bugetar și excesul de cerere existent acum în economie presează și asupra 

dezechilibrelor externe. Dar soluția nu constă în măsuri de austeritate, ci în 

consolidarea progresivă și consecventă în timp a finanțelor publice, care să ne 

permită revenirea la criteriile de convergență nominală. 

Angajamentul României de a duce deficitul bugetar sub 3% din PIB până în 2024 

este unul ambițios, dar este vorba de o ajustare graduală, echilibrată, care va fi 

avantajată ăn următorii ani prin creșterea investițiilor din fonduri europene. 

Din păcate, în politica fiscal-bugetară, Romania a resimțit din plin „concurența 

extremelor”. Dacă în 2010 s-a recurs la soluția austerității, guvernarea PSD din 

ultimii ani a fost tributară soluțiilor populiste, complet inadecvate. Așadar, din lac 

în puț! 

Trebuie să ieșim din această concurență nefastă a extremelor și să evoluăm pe 

calea de mijloc, pe culoarul echilibrului și al sustenabilității, prin politici 

responsabile, care să conducă la redresare economică sănătoasă. 

Redresarea sustenabilă: investiții din fonduri UE și reforme structurale 

În următorii ani, avem la dispoziție fonduri europene imense, prin care putem 

răspunde celor mai multe provocări, atât cantitative cât și calitative.  
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De aceea, miza esențială a României este utilizarea fondurilor europene. 

Modernizarea României nu poate fi concepută decât prin investiții și reforme. 

Fondurile europene care dau titluri știrilor de azi sunt, de fapt, baza dezvoltării 

economiei viitorului. Tranziția verde nu este doar despre un prag de atins în PNRR, 

ci o preocupare reală despre cum va arăta economia de mâine. Similar, 

digitalizarea este acea transformare de sistem, la scara modelelor de business și a 

întregii societăți, care va genera competitivitate în economie și creșterea nivelului 

de trai al oamenilor. Așa cum reformele nu sunt despre obiective abstracte din 

Recomandările de țară, ci despre interacțiunea oamenilor cu administrația publică 

în viața de zi cu zi, despre reducerea birocrației, despre creșterea calității 

instituționale a mediului de afaceri. 

Se discută mult, în prezent, despre nivelul imens al fondurilor europene disponibile 

pentru România. Însă nu la fel de mult și despre nevoia unui efort general, aș spune 

național, pentru utilizarea cât mai eficientă a acestor fonduri. Pare să predomine 

ideea preconcepută potrivit căreia Guvernul este singurul responsabil de atragerea 

acestor fonduri și de realizarea investițiilor. 

În realitate, este vorba despre un efort comun, al cărui succes depinde în mod 

esențial și de implicarea autorităților locale și a mediului privat. Avem nevoie de 

coeziune în plan administrativ și instituțional, de decizii responsabile și mai ales de 

determinare în implementarea investițiilor și a reformelor asumate. 

Știm cât este de facil și tentant să recurgi la politici populiste, bazate pe consum și 

alocări arbitrare din bugetul național. În schimb, a face reforme și investiții de zeci 

de miliarde din fonduri europene nu este tocmai simplu, dar este singura cale de 

succes pentru România.”, scrie Cosmin Marinescu, pe blogul personal. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 

 

 

https://cosmin-marinescu.ro/redresare-sustenabila-prin-investitii-restart-politicile-economice/
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 INTERVIU Sorin Cîmpeanu, despre colegiile universitare la care se intră 

fără BAC: Dacă vă referiți la scăderea standardelor și la ipocrizia că toate 

universitățile trebuie să formeze la nivel de doctorat, atunci este o coborâre a 

profesorilor universitari care predau în preuniversitar 

Noul proiect România educată, care va fi aprobat de Guvern prin memorandum 

săptămâna viitoare, conține o rută de învățământ pentru elevii care au picat sau nu 

au dat Bacalaureatul, rută paralelă cu postlicealele: colegii universitare. Cum sunt 

acceptate juridic diplome de calificare nivel 5, fără ca posesorul să dețină diploma 

de nivel 4 (Bacalaureat)? Și aduc colegiile acestea universitare fără Bacalaureat o 

coborâre a exigenței în licee și universități? Contactat de Edupedu.ro, ministrul 

Educației a declarat că „acest lucru, pe care îl apreciez ca fiind o ipocrizie, nu este 

deloc de natură a sprijini educația tinerilor care își doresc o calificare”. 

Colegiile care acceptă absolvenți de liceu fără Bacalaureat „sunt unități de 

învățământ preuniversitar, înscrise în rețeaua de învățământ preuniversitar și 

evaluate de către ARACIP, și nu de către ARACIS”. Ele formează tehnicieni, și nu 

subingineri cum a declarat în urmă cu o zi consilierul prezidențial Ligia Deca, și 

„este exclusă orice variantă de acces în învățământul uniersitar fără diploma de 

Bacalaureat”, spune Sorin Cîmpeanu într-un interviu acordat Edupedu.ro. 

Rep: Noul proiect România educată prevede existența unor Colegii 

universitare, echivalente postlicealelor. Ce sunt aceste forme de învățământ? 

Sorin Cîmpeanu: Sunt colegii de învățământ terțiar nonuniversitar în care avem 

de-a face cu elevi și nu cu studenți. E prima observație. Calificarea obținută este 

exact aceeași ca în învățământul postliceal, de nivel 5. Dintotdeauna în 

învățământul postliceal au fost admiși absolvenți de liceu fără diplomă de 

Bacalaureat. 

Poate ar fi mai bine, pentru o corectă înțelegere, să denumim generic absolvenții 

colegiilor de învățământ terțiar nonuniversitar tehnicieni de nivel 5 și nu 

subingineri [reacția lui Sorin Cîmpeanu vine după ce consilierul prezidențial Ligia 

Deca a declarat în urmă cu o zi că aceste colegii vor forma ceea ce știm, de 

exemplu, sub titulatura de subinginer – N.Red.]. 

https://cdn.edupedu.ro/wp-content/uploads/2021/07/Fisa-de-sinteza_06072021.pdf
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Rep: Cum sunt acceptate juridic diplome care atestă calificare nivel 5, fără ca 

posesorul să dețină diploma de nivel 4 (Bacalaureat)? 

Sorin Cîmpeanu: Exact așa cum este acceptată de diploma de învățământ 

postliceal, pentru că e postliceal. 

Funcționează pe lângă universități aceste colegii, pentru a beneficia de expertiza și 

baza materială extinsă a universităților, fără posibilitatea de acces la nivel licență 

sau nicidecum mai sus la master și doctorat, în absența diplomei de Bacalaureat. Ei 

nu sunt studenți, sunt elevi. Colegiile sunt unități de învățământ preuniversitar, 

înscrise în rețeaua de învățământ preuniversitar și evaluate de către ARACIP, și nu 

de către ARACIS. 

Această calificare există în sistemul de învățământ german, austriac și în alte state 

și e foarte apreciată. Fără diplomă de bacalaureat. Și e foarte apreciată, pentru că 

oferă o calificare de nivel postliceal necesară pe piața muncii. 

Nu a apărut de anul ăsta în România educată, există 18 colegii de învățământ terțiar 

nonuniversitar acreditate de Aracip într-un număr de 16 universități, dintre care 10 

universități de stat și 6 universități private. Pentru colegiile care funcționează în 

cadrul învățământului de stat, anul trecut, în 2020, Ministerul Educației a aprobat 

22 de clase cu 616 elevi. Deci elevi, nu studenți. Titulatura acestor instituții este: 

colegii terțiare nonuniversitare din cadrul universităților, înscrise în rețeaua de 

învățământ preuniversitar. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Consiliile Județene vor putea prelua finanțarea școlilor de la primăriile care 

nu au bani suficienți 

Președintii Consiliilor Județene vor prezida un organism nou înființat, numit 

Consiliul Consultativ pentru Învățământul Preuniversitar, din a cărui componență 

vor face parte direcțiile de inspecție ale ARACIP, fostul inspectorat școlar județean 

și fostele Case ale Corpului Didactic. Tot Consiliul Județean va fi cel care va putea 

prelua finanțarea școlilor de la primării, în localitățile unde educația este 

subfinanțată, a anunțat consilierul prezidențial Ligia Deca. 
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Întrebată cum se va asigura că primarii nu vor transfera pur și simplu către 

consiliile județene cheltuiala cu școlile, consilierul prezidențial a răspuns că va 

trebui “să existe criterii” care să ateste financiar că, într-o anumită perioadă de 

timp, un consiliu local nu a reușit să asigure cele necesare școlii și să transfere 

astfel responsabilitatea către CJ. 

(Sursa: edupedu.ro) 

 

 Greenpeace anunță protest în Piața Victoriei, față de o eventuală retragere a 

dosarului de înscriere în patrimoniul UNESCO a sitului Roșia Montană 

Greenpeace protestează, miercuri, faţă de o eventuală retragere a dosarului de 

înscriere în patrimoniul UNESCO a sitului Roşia Montană. Activiştii de mediu 

anunţă dezvelirea unei statui în Piaţa Victoriei, transmite News.ro. 

”În 2017, la final de mandat, Ministrul Culturii Corina Şuteu a ascultat vocea 

societăţii civile şi a depus la UNESCO dosarul pentru înscrierea Roşiei Montane în 

Lista Patrimoniului Mondial. A urmat un lung şir de bâlbâieli şi lupte politice. 

Guvernul Dăncilă a stopat procedura de înscriere după doar un an şi a cerut 

UNESCO să amâne discutarea dosarului Roşia Montană. În 2020, Guvernul Orban 

a reluat procedura de înscriere la presiunea ONG-urilor, dar interesele politice 

ameninţă acum din nou protejarea patrimoniului din Apuseni. Săptămâna trecută, 

Florin Cîţu a detonat bomba, propunând coaliţiei de guvernare retragerea dosarului 

pentru înscrierea Roşiei Montane pe Lista Patrimoniului Mondial UNESCO. Prim-

Ministrul se alătură astfel altor politicieni “de aur” care au condus România – 

Traian Băsescu, Victor Ponta sau Viorica Dăncilă, devenind cel mai nou susţinător 

al exploatării cu cianuri în Apuseni”, a transmis Greenpeace. 

Premierul Florin Cîţu a declarat luni că în coaliţia de guvernare sunt căutate soluţii 

în dosarul Roşia Montană, și anume ca situl să fie inclus în patrimoniul UNESCO 

şi să se afle răspunsul la întrebarea dacă poate avea loc şi exploatarea minieră. 

„Exact astea sunt discuţiile în coaliţie, să vedem care este soluţia pentru a merge 

mai departe. Să păstrăm şi situl UNESCO şi dacă să putem şi să exploatăm. 

Căutăm o soluţie.  
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De aceea am chemat specialiştii. În coaliţie vin oameni care ne spun care sunt 

variantele. Pe de o parte, avem opinia de la firma de avocatură, pe de altă parte, 

avem Ministerul Culturii”, a spus şeful Guvernului. 

În ceea ce priveşte dosarul includerii Roşiei Montane în patrimoniul UNESCO, el a 

afirmat că „nu s-a luat nicio decizie la nivel de Guvern în acest sens”. 

Greenpeace afirmă că ”retragerea dosarului echivalează cu pierderea întregului 

demers început acum mai bine de cinci ani”. 

”Acest scenariu prelungeşte şi mai mult starea de vulnerabilitate a comunităţii 

locale, fiind totodată un grav semnal de alarmă pentru ce şi-a asumat Guvernul în 

raport cu protejarea patrimoniului României şi prin convenţiile internaţionale 

asumate”, a mai transmis Greenpeace. 

Actviştii de mediu anunţă dezvelirea unei statui în Piaţa Victoriei. 

”Pentru că ştim că “marilor lideri” le plac omagiile, am pregătit o surpriză pentru 

unul dintre cei care încearcă să ne vândă cianurarea drept dezvoltare. Miercuri, 7 

iulie, de la ora 10, dezvelim o statuie în Piaţa Victoriei. Poleită cu aur de la Roşia 

Montană, statuia reprezintă figura unuia dintre iluştrii oameni politici care conduc 

România spre bunăstare economică, culturală şi de mediu. Cum pe 7 iulie întreg 

mapamondul sărbătoreşte şi Ziua Internaţională a Ciocolatei, toţi cei prezenţi la 

eveniment se vor delecta cu bănuţi de ciocolată înveliţi în aurul de patrimoniu de la 

Roşia Montană”, au mai transmis activiştii. 

Protestul are loc în contextual reluării discuţiilor din coaliţie pe tema Roşia 

MOntană. 

”Discuţiile din coaliţia de guvernare vor fi reluate în 7 iulie. E important să le 

arătăm politicienilor că suntem cu ochii pe ei şi că nu acceptăm să retragă dosarul 

Roşia Montană de pe masa Comitetului UNESCO”, mai transmit activiştii. 

(Sursa: G4Media.ro) 
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 DOCUMENT Noutățile din proiectul România Educată: Schema cu 

parcursul școlar, de la 0 la 19+ ani / Evaluări anuale pentru clasele primare / 

Fără bacalaureat la colegii universitare 

Proiectul „România educată”, aflat în utimele zile de consultări la Palatul 

Cotroceni înainte de a fi trimis la Guvern, propune o serie de modificări pentru 

parcursul unui elev la școală, evaluările pe care le va susține și opțiunile ulterioare 

la liceu și învățământul superior. Se introduce admiterea la liceele foarte dorite, 

înainte de Evaluarea Națională, un bacalaureat național, plus posiblitatea de a te 

înscrie la un colegiu universitar fără bacalaureat. 

 Consultă aici fișa de sinteză a proiectului România Educată, obținută de 

HotNews.ro. 

SCHEMA Evaluarea și calificările, de la grădiniță până la liceu și bac unic 

Cronologic, așa va arăta parcursul unui copil - de la 0 până la 19 ani, potrivit 

proiectului România Educată: 

 

Educație antepreșcolară 0-3 ani + Educație preșcolară 3-6 ani 

 

Evaluare la final de ciclu care intră în portofoliul psiho-educațional al copilului 

având rolul de sprijin. 

 

Învățământ primar 6-11 ani 

Evaluare curentă la clasă prin calificative. 

Evaluări anuale, axate pe competențele cheie, așa cum sunt definite de profilul 

național al absolventului de învățământ primar. Vor include și un raport din partea 

unui consilier școlar. 

Se continuă completarea evaluării psiho-educaționale ca parte a portofoliului 

educațional. 

 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-6-24902407-0-proiect-romania-educata.pdf
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Învățământ gimnazial 11-15 ani 

Evaluare curentă la clasă prin note. Teze cu subiect unic, axate pe competențele 

definite în profilul absolventului de învățământ gimnazial, la care se adaugă un 

raport din partea unui consilier școlar. Se continuă completarea evaluării psiho-

educaționale ca parte a portofoliului educațional. 

 

Evaluare liceu. Învățământ secundar superior 15-19 ani 

Urmărește un profil național al absolventului de învățământ obligatoriu și 

competențe specifice în funcție de ruta aleasă 

Recomandare din partea consilierului școlar înainte de finalizarea clasei a VIII-a. 

Admitere organizată de licee (unde cererea depășește oferta). 

Confirmare locuri în urma examenelor de admitere. Publicare situație locuri 

rămase. 

Evaluare națională. 

Repartizarea în învățământul secundar superior în baza opțiunilor și a rezultatelor 

la Evaluarea Națională. 
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Calificare profesională: Liceul profesional (dual unde este posibil) - Calificare la 

nivel 3 după clasa a XI-a 

 

Certificare vocațională: Liceu vocațional 

 

Certificare competențe specifice: Liceu teoretic 

 

Anual, testări specifice pentru o schimbare facilă a rutei. 

 

Calificare nivel 4: 

 

Examen național de Bacalaureat: Urmărește profilul național, care include 

competențele minime pe care orice absolvent de învățământ secundar superior 

trebuie să le dețină 

 

Fără Bacalaureat se poate merge către: Colegii universitare* sau Învățământ 

postliceal 

 

Cu Bacalaureat: Învățământul superior - licență, master, doctorat. 

*„Colegiile universitare vor pune accentul pe cei care merg pe ruta profesională 

la liceu”, dar vor fi deschise oricărui absolvent de liceu și vor forma ceea ce știm, 

de exemplu, sub titulatura de subinginer, a declarat Ligia Deca, consilier 

prezidențial pe educație, potrivit Edupedu.ro. Forma de învățământ Colegiu 

universitar va putea fi organizată atât de universități, cât și de postliceale. Ea va 

face parte din învățământul terțiar nonuniversitar. 
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Bac unic, trei rute pentru liceu 

Pentru învăţământul liceal, ar urma să existe trei rute - teoretic, profesional şi 

vocaţional - fiecare de 4 ani, finalizate cu examen de bacalaureat. Trei rute există și 

în prezent. Este vorba de cele trei filiere - teoretică, tehnologică și vocațională. 

 

Bacalaureatul va urmări un profil naţional, pe care toţi elevii trebuie să îl deţină, 

indiferent de linia de învăţământ urmată. Consilierul prezidențial pe educație, Ligia 

Deca, a precizat că bacul va fi unic, pe model PISA, transdisciplinar, relatează și 

Edupedu.ro. 

 

Toate cele trei linii de învăţământ sunt considerate ca având un prestigiu 

comparabil, anual elevii putând avea loc transferuri între ele, pe baza 

competenţelor. 

 

În cazul rutei profesionale există varianta obţinerii unei certificări profesionale de 

nivel 3, după clasa a Xl-a. 
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Examen de admitere la licee cu cerere mare 

O noutate este reprezentată de posibilitatea de a institui examen de admitere la 

liceu, înainte de desfăşurarea Evaluării Naţionale, pentru liceele în care cererea 

depăşeşte oferta. 

Locurile neocupate în urma examenelor de admitere se vor ocupa în ordinea 

notelor de la examenul de Evaluare Națională. 

Proiectul ”România educată” a fost supus dezbaterii publice din decembrie 2018. 

Preşedintele Klaus Iohannis are, marţi, consultări cu conducerea Parlamentului şi 

cu membri ai Comisiilor de Învăţământ din cele două camere pe tema Proiectului 

”România Educată”, după ce luni s-a întâlnit cu liderii coaliţiei de guvernare şi cu 

ministrul Educaţiei Sorin Cîmpeanu, potrivit News.ro. 

 

Următoarea întâlnire din seria de consultări anunţate de şeful statului va avea loc 

miercuri şi vor participa partenerii de dialog social din zona educaţiei şi 

reprezentanţii organizaţiilor nonguvernamentale implicate în proiectul ”România 

Educată”. 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă prevede alocarea a 3,6 miliarde de euro 

pentru România Educată, printre reforme fiind incluse dezvoltarea unui sistem de 

educaţie timpurie incluziv şi de calitate, bacalaureat reformat, iar ca investiţii 1.800 

de microbuze verzi pentru transportul elevilor, 75.000 de săli de clasă dotate cu 

mobilier, 20.000 de locuri de recreere şi lectură, 20.000 de locuri de cazare nou 

create în campusuri universitare. 

Proiectul național „România Educată” a început în 2016 şi a fost structurat în 

următoarele trei etape: 

 Prima etapă (2016-2017) a presupus o serie de activităţi, precum opt 

consultări cu privire la viziunea şi obiectivele de ţară pentru educaţie 

(dezbateri regionale), dezvoltarea şi diseminarea unui chestionar online, 35 

de evenimente de consultare organizate de terţi. 
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 A doua etapă (2017-2018) a pornit de la elementele de viziune identificate în 

etapa anterioară, pentru a continua consultarea cu privire la strategia pentru 

educaţie la orizontul anului 2030. 

 A treia etapă (2018-2021) a presupus lansarea în dezbatere publică a 

documentelor rezultate în demersurile anterioare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Legea educației sexuale, amânată cu scandal pentru la toamnă. Deputati 

AUR: "Marota asta cu educația sexuală care nu e suficient făcută în România 

și de aia avem mame minore e o poveste” / „Putem bulversa copiii” 

Legea „educația sexuală vs. educația sanitară”, trimisă pentru reexaminare 

parlamentului de către președintele Klaus Iohannis, a fost dezbătută cu scandal în 

Comisia de Muncă de la Camera Deputaților, însă proiectul nu a primit raport, 

acesta fiind amânat pentru sesiunea parlamentară din toamnă. Cearta a izbucnit 

între parlamentari USR și deputatul PSD Adrian Solomon, în timp ce un deputat 

AUR a afirmat că „marota asta cu educația sexuală care nu e suficient făcută în 

România și de aia avem mame minore e o poveste”. 

 

„Marota asta cu educația sexuală care nu e suficient făcută în România și de aia 

avem mame minore e o poveste. Această așa-zisă educație sexuală nu va rezolva 

această problemă. Este o luptă la nivel european și mondial între așa-zisul 

progresism sexo-marxist și o zonă mai conservatoare a societății de peste tot din 

lume”, a declarat Antonio Andrusceac, deputat AUR, în cadrul dezbaterilor, citat 

de Digi24.ro. 

 

La rândul său, deputatul AUR Dumitrina Mitrea afirmă că nu a vazut o „atenție 

acordată de președinte combaterii violului asupra minorilor. Nu am văzut absolut 

deloc faptul că în Suedia există minore românce care practică prostituția la 14 - 15 

ani. Copiii trebuie să știe ce înseamnă să te protejezi, dar nu cred că trebuie să 

vorbim de la o vârstă atât de fragedă când putem bulversa un copil.” 

 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/un-nou-scandal-in-parlament-pe-tema-educatiei-sexuale-in-comisia-de-munca-s-a-urlat-si-s-a-inventat-progresismul-sex-marxist-1587613
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Senatorul USR-PLUS Irineu Darău, membru în comisia de muncă din Senat și 

autor a mai multor amendamente la acest proiect, a încercat să ia cuvântul dar a 

fost întrerupt de deputatul PSD Adrian Solomon, fost președinte al acestei comisii 

în legislatura trecută. 

 

Ulterior, el s-a contrat cu deputatul USR Cristian Seidler: 

 Cristian Seidler, deputat USR PLUS: "Mulțumesc că nu mă întrerupeți cum 

nu v-am întrerupt nici eu. Regula bunului simț de 7 ani de acasă, este 

inadmisibil ce faceți, vă cunoaște toată țara". 

 Adrian Solomon, deputat PSD: "Regula bunului simț este să nu bați câmpii". 

"Ce discutăm acum nu este dacă informațiile astea ajung la ei, ci dacă ne bazăm pe 

Youtube, Facebook, mica șușoteală sau ne bazăm pe un cadru unde există 

profesioniști, o responsabilitate a informaţiilor transmise", a declarat la rândul său 

deputatul USR PLUS Oana Țoiu, președintele comisiei de muncă. 

Parlamentul se află în vacanță parlamentară până la 1 septembrie, însă comisiile 

pot lucra și da rapoarte. Acest proiect care a înlocuit „educație sexuală” cu 

„educație sanitară” și a condiționat-o de un acord scris al părinților, mai precis 

solicitarea președintelui Klaus Iohannis, va intra din nou în dezbatere la toamnă. 

Premierul Florin Cîțu a declarat că, în urma votului pentru scoaterea educației 

sexuale din școli din Senat, ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, va introduce de 

anul viitor un modul obligatoriu care se va numi educație pentru viață, iar una 

dintre orele din cadrul acestui modul va fi de educație sexuală. 

 

Ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, declarase anterior că propunerea sa este ca 

părinții să își poată retrage copiii de la aceste ore, pe modelul orelor de religie. 

În 3 iunie 2020, deputații au adoptat proiectul prin care este eliminată sintagma 

„educație sexuală” din lege, înlocuind-o cu „educație sanitară”. Derularea acestor 

programe urma să se facă doar cu acordul scris al părinților, potrivit legii votate de 

parlamentari. Klaus Iohannis a atacat actul normativ la CCR, spunând că, prin 

modul în care a fost adoptat, precum și prin conținutul normativ, încalcă 

Constituția. 

https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24875699-citu-modulul-educatie-pentru-viata-care-integrata-educatia-sexuala-obligatoriu-despre-votul-din-senat-votat-altfel-sunt-foarte-suparat.htm


CNSLR Fratia |  Revista Presei 7 iulie 2021 24 

 

CCR a decis că legea este constituțională, însă în 4 noiembrie 2020 președintele a 

trimis-o în parlament pentru reexaminare. 

 

Legea care modifică Legea nr.272/2004 privind protecţia şi promovarea drepturilor 

copilului, în forma în care a fost trimisă la promulgare, prevedea astfel: 

 

„Art. 46, alineatul i) 

 Derularea sistematică în unitățile școlare, cu acordul scris al părinților sau al 

reprezentanților legali ai copiilor, de programe de educație pentru viață, 

inclusiv educație sanitară, în vederea prevenirii contractării bolilor cu 

transmitere sexuală și a gravidității minorelor”. 

Ce solicitase președintele Iohannis în cererea de reexaminare 

În cererea de reexaminare, președintele Iohannis preciza că înlocuirea noțiunii de 

„educație sexuală” cu cea de „educație sanitară” și introducerea obligativității 

obținerii acordului scris al părinților a generat numeroase critici, atât din partea 

experților din domeniul educației, cât și a organizațiilor neguvernamentale, 

îndeosebi a celor reprezentative ale tinerilor și elevilor. 

 

„Prin introducerea sintagmei „educație pentru viață, inclusiv educație sanitară”, 

textul de lege se îndepărtează de principiul „promovării educației pentru sănătate” 

prevăzut în art. 3 lit. r) din Legea nr. 1/2011. Practic, reglementate în acest 

mod, programele de educație pentru sănătate sunt evidențiate doar prin educația 

sanitară, componenta de educație pentru sănătate sexuală fiind, astfel, eliminată sau 

simplificată la transmiterea în mod exclusiv de informații cu privire la igiena 

personală. Ideea de educație sanitară este una desuetă, ce nu mai corespunde 

conceptului actual privind sănătatea publică. Educația sanitară, fiind un termen 

utilizat înainte de anul 1990, cuprindea doar activități de asigurare a igienei”, se 

arată în cererea președintelui. 

 

Șeful statului adăuga că importanța educației pentru sănătate, mai ales a educației 

sexuale rezultă îndeosebi din necesitatea asigurării unui climat sănătos, în deplină 

siguranță pentru realizarea relațiilor dintre indivizi, care să garanteze integritatea 

fizică și psihică a acestora. 
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De asemenea, Iohannis susținea că obligativitatea existenței acordului din partea 

părinților are ca efect restrângerea accesului copiilor la o educație adecvată, cu atât 

mai mult cu cât această limitare nu se aplică și în cazul altor tipuri de programe. 

 

„Această măsură legislativă este de natură să creeze un obstacol în realizarea 

interesului superior al copilului, astfel cum acesta este prevăzut de convențiile 

internaționale la care România este parte și care trebuie să primeze dreptului 

părintelui de a decide pentru copilul său”, preciza președintele. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 DEZBATERE Care sunt prevederile controversate din ordonanța lui 

Tanczos Barna privind împușcarea urșilor - problemă, explicațiile 

Ministerului Mediului și comentariile unui ONG specializat în prevenirea 

abuzurilor 

Potrivit unui draft al ordonanței care va permite împușcarea în regim de urgență a 

urșilor care fac probleme, intrat în posesia HotNews.ro, decizia se mută de la 

Ministerul Mediului la echipele de intervenție locale din care fac parte 

reprezentanți ai fondurilor de vânătoare. Care sunt punctele controversate din 

viitorul act normativ, cum le explică Ministerul Mediului și ce comentarii are un 

ONG specializat în prevenirea abuzurilor. 

 

Ordonanța de urgență care va permite împușcarea urșilor din România, fără ca 

decizia să mai urmeze procesul de avizare din partea mai multor instituții așa cum 

se întâmplă în prezent, este așteptată în perioada următoare. 

 

Ministerul Mediului, Tanczos Barna, a anunțat zilele trecute că actul normativ va 

intra în procedură de avizare interministerială. 

 

HotNews.ro a intra în posesia unui draft al actului normativ și, chiar dacă unele 

lucruri vor mai fi schimbate pe parcurs, putem schița în acest moment o imagine 

destul de clară a ceea ce dorește Ministerul Mediului. 

 

 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/ce-va-cuprinde-ordonanta-de-urgenta-care-permite-impuscarea-ursilor-documentul-intra-luni-in-avizare-interministeriala-1585043
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Pentru o imagine cât mai fidelă a viitorului act normativ am solicitat și un punct de 

vedere de la Ministerul Mediului referitor la prevederile controversate din 

ordonanță. De asemenea, am solicitat și opinia și unui ONG cu activitate în 

prevenirea abuzurilor. 

Principiile ordonanței de urgență referitoare la urși 

Ca o primă observație, „Ordonanța de Urgență pentru aprobarea metodelor de 

prevenție și intervenție la specia urs brun precum și pentru completarea unor acte 

normative” nu-și propune să rezolve pe termen lung problema conflictelor dintre 

localnicii din zonele montane și urși, ci cel mult să transmită mesajul că „viața 

omului este mai importantă decât a ursului”, principiu enunțat, de altfel, în mod 

repetat și de Tanczos Barna. 

 

Al doilea lucru care poate fi remarcat este acela că actul normativ nu se bazează pe 

niște date solide, incontestabile, referitoare la populația de urs brun din România 

(așa cum a solicitat Comisia Europeană), ci pe niște aprecieri subiective. În 

continuare, autoritățile nu știu câți urși sunt în România și care este structura 

acestei populații (număr masculi, femele, pui etc) 

 

Alt treilea element este acela că, prin această ordonanță, rezolvarea problemelor 

grave (atacuri ale animalelor) este pasată de la minister unor așa-numite echipe de 

intervenție locale, formate dintr-un reprezentant al fondului de vânătoare și un 

jandarm (conform precizărilor ulterioare ale Ministerului Mediului, din această 

echipă vor face parte și un reprezentant al primăriei și un medic veterinar). 

 

Până acum, pentru împușcarea unui urs în procesul de decizie erau implicate mai 

multe instituții printre care Ministerul Mediului și Academia Română. 

 

Al patrulea lucru care merită menționat este acela că vor rămâne în continuare 

nerezolvate o serie de probleme cum ar fi prevenirea eficientă a deciziilor 

discreționare care ar putea fi luate de „echipele de intervenție locale” sau stabilirea 

unor metode eficiente de identificare a urșilor-problemă. 
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Prevederile controversate din draftul ordonanței de urgență și cum le explică 

Ministerul Mediului 

1. Pe ce date se bazează Ministerul Mediului când vorbește despre urșii din 

România? 

În preambulul ordonanței se face următoarea afirmație: 

 

„Luând în considerare evoluția populației de urs brun de pe teritoriul României ca 

urmare a Ordinului de interzicerea vânătorii la specia de urs brun începând cu anul 

2016 până la data curentă se poate constata o creștere explozivă a populației de urși 

bruni precum și o lărgire a arealului de urși bruni. 

 

La data curentă, prezența ursului brun este raportată în 13 județe față de 8, câte 

erau la nivelul anului 2016. De subliniat că prezența ursului brun a ajuns până la 

nivelul județului Arad”. 

 

Având în vedere că unul dintre cele mai controversate subiecte referitoare la urșii 

din România este cel legat de numărul acestora, pentru că cel oficial, cuprins între 

6000-6600, este contestat de toată lumea, întrebarea legitimă aici este următoarea: 

 

Pe ce se bazează afirmația din ordonanță „se poate constata o creștere 

explozivă a populației de urși bruni”? Cine a numărat animalele și cu ce 

metode? 

 

„Afirmația se bazează pe raportările de atacuri la 112 și pe estimările pe care le fac 

gestionarii fondurilor de vânătoare. Nu s-a mai făcut niciun studiu din 2016, iar în 

acel an, ministrul Mediului de atunci a denunțat studiul făcut de Universitatea 

Brașov și Fundația Carpați pentru că l-a considerat făcut în interesul vânătorilor și 

a refuzat să-l plătească. Nu există în acest moment alte date disponibile”, a declarat 

Mihai Drăgan, Director de comunicare în cadrul Ministerului Mediului. 

 

În ceea ce privește numărul urșilor din România merită amintit că, într-un răspuns 

trimis unui cetățean din Valea Jiului, în ianuarie 2021, Comisia de petiții a 

Parlamentului European a spus următoarele: 

 

https://www.europarl.europa.eu/meetdocs/2014_2019/plmrep/COMMITTEES/PETI/CM/2021/02-24/1222666RO.pdf
https://www.europarl.europa.eu/meetdocs/2014_2019/plmrep/COMMITTEES/PETI/CM/2021/02-24/1222666RO.pdf
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„Planul național de acțiune privind urșii, elaborat de România în 2018, indică 

prezența unei populații de 6 050-6 640 de urși în 2016. Cu toate acestea, estimările 

respective nu sunt pe deplin fiabile, având în vedere că se bazează pe datele 

raportate de unitățile de vânătoare, care sunt apoi prelucrate pentru a elimina 

contabilizările duble sau triple. 

 

Astfel, ele pot supraestima populația reală. Monitorizarea utilizând eșantioane 

genetice, care ar furniza date mai bune, constituie una dintre măsurile planului de 

acțiune, dar încă nu a fost aplicată.” 

2. Prima opțiune prevăzută este relocarea ursului-problemă în altă zonă. Ce 

se întâmplă dacă nu-l primește nimeni? 

O prevedere din ordonanță spune în felul următor: 

 

„În cazul soluției de prevenție prin relocare în termen de 5 zile de la sesizare, 

Ministerul Mediului prin structurile abilitate se va adresa, în vederea obținerii 

acceptului de relocare, către Gestionarul fondului de destinație, a azilurilor sau a 

adăposturilor autorizate. 

 

Gestionarii fondurilor de destinație vor comunica în termen de (nu este precizat 

termenul) zile acceptul lor. 

 

În cazul în care în termenul prevăzut nu este exprimat acceptul ori se refuză 

relocarea se procedează la eliberarea autorizației de extracție prin împușcare, cu o 

valabilitate de 15 zile. 

 

Întrebare: Cum se previne situația în care gestionarii fondurilor de vânătoare 

se vor înțelege între ei astfel încât să refuze intenționat relocarea pentru a 

permite împușcarea unui urs? 

 

„O astfel de înțelegere ar fi ilegală. Dar, da, este un punct care va fi lămurit. 

Oricum metodologia de intervenție se va face prin ordin comun al Ministerului 

Mediului și Ministerului de Interne. Sunt reglementări care țin de ordin de ministru 

care urmează să fie elaborat ”, a declarat Mihai Drăgan. 
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3. Cine decide dacă un urs trebuie împușcat sau nu? 

Prevederea din draftul OUG spune că: 

 

„Prin intervenție, în sensul prezenței ordonanțe se înțelege: intervenția umană 

specializată efectuată în interiorul unei localități ori în cazul unităților locative sau 

economice izolate pe o rază de 200 de metri în jurul acestora efectuată de către 

personal cinegetic și reprezentanți ai Ministerului Afacerilor Interne în cazuri 

urgente în care valorile ocrotite pe calea prezentei ordonanțe de urgență sunt puse 

în pericol prin simpla prezență sau manifestările unui urs brun. 

 

Extragerea ursului prin împușcare se face în cazul în care se apreciază că nu se 

poate face procedura de intervenție prin alungare precum și în cazul în care 

exemplarul în cauză este rănit. Extragerea prin împușcare se poate realiza în mod 

direct dacă este considerat necesar de membrii echipei de intervenție fără a fi 

obligatorie parcurgerea procedurii de intervenție prin alungare.” 

 

Întrebare: Decizia aparține în exclusivitate echipei de intervenție care este un 

angajat al fondului de vânătoare și un reprezentant al Ministerului de Interne 

(un jandarm). Cum pot fi prevenite deciziile discreționare în care un urs este 

împușcat fără să fi pus pe nimeni în pericol? Ce pârghii de control are 

ministerul și ce sancțiuni sunt prevăzute pentru decizii abuzive? 

 

„Din echipa de intervenție va face parte și un reprezentant al unității administrativ-

teritoriale (primăriei) și un medic veterinar, cel care administrează tranchilizantele. 

Deci nu doar jandarmul și reprezentantul fondului de vânătoare. 

 

În al doilea rând, este vorba despre un reprezentant al fondului de vânătoare, adică 

de personalul tehnic, care este declarat la minister, nu de un membru-vânător al 

asociației de vânătoare. Deci nu vânătorul împușcă ursul”, susține directorul de 

comunicare din cadrul Ministerului Mediului. 

 

Acesta mai spune că mai există încă lucruri de lămurit care vor fi trecute în ordinul 

de ministru, inclusiv în ceea ce privește cine are decizia finală în situația în care 

membrii echipei de intervenție au păreri divergente. 
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4. Ce se întâmplă cu urșii împușcați? 

Potrivit draftului de ordonanță, după împușcarea ursului acesta devine proprietatea 

fondului de vânătoare: 

 

„Prin extragere, asociația care gestionează fondul alăturat devine proprietarul 

exemplarului extras”. 

 

Întrebare: Ce se întâmplă cu trofeul, blana, carnea? Pot fi comercializate? 

 

„Din câte știu este specificat în felul următor: blana și capul rămân în proprietatea 

statului și doar carnea rămâne la fondul de vânătoare”, a mai explicat Mihai 

Drăgan. 

5. Cu cine s-a consultat Ministerul Mediului pentru această ordonanță de 

urgență? 

„La consultări au fost chemați reprezentanții unor ONG-uri și entități care au 

experiență în managementul animalelor sălbatice: WWF, Conservation Carpathia, 

ACDB (Asociație pentru Conservarea Diveristății Biologice), Coaliția Natura 2000 

și Milvus Group”, spune Mihai Drăgan. 

6. În ce măsură ordonanța de urgență respectă directiva europeană privind 

habitatele? 

Articolul 12 din „Directiva privind habitatele” interzice capturarea sau uciderea 

deliberată a exemplarelor din speciile enumerate în anexa IV litera (a). Cu toate 

acestea, statele membre pot deroga de la dispozițiile acestui articol, atât timp cât 

sunt îndeplinite condițiile prevăzute la articolul 16. 

 

Printre motivele pentru care este posibilă o astfel de derogare se numără interesul 

pentru sănătatea publică și siguranța publică, precum și prevenirea daunelor grave 

aduse culturilor și animalelor sau altor tipuri de bunuri. Este de competența 

autorităților române să decidă cu privire la emiterea acestor derogări. 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 7 iulie 2021 31 

 

Ce prevede articolul 16 din directiva europeană privind habitatele? 

 

„Statele membre pot deroga de la dispozițiile articolelor 12, 13, 14 și 15 literele (a) 

și (b), cu condiția ca derogarea să nu afecteze negativ menținerea populațiilor din 

speciile respective la un stadiu corespunzător de conservare în aria lor de extindere 

naturală și în măsura în care nu există o alternativă satisfăcătoare la 

derogare”. 

Ce spune Codruț Feher de la Asociația pentru Combaterea Abuzurilor 

 Nu există nici un fel de dovadă a creșterii explozive populației de urs în 

condițiile în care nu există un studiu serios pe bază de markeri genetici. 

 Nu există nici un fel de corelare științifică între interzicerea vânătorii și 

creșterea explozivă a populației de ursi. 

 Deși susține sus și tare că proiectul de OUG nu are nimic de-a face cu 

vânătoarea, în preambulul OUG-ul d-l Tanczos invocă ”interzicerea 

vânătorii” ca și cauză a situației care impune adoptarea OUG. Prin urmare, 

deși nu o recunoaște explicit, d-l Tanczos consideră implicit că numai 

vânătoarea ar putea rezolva problema. 

 Procedura de ”Prevenție” propusă de ministrul Tanczos (art. 6-12 din 

proiectul de OUG ) încalcă Directiva 92/43 a CEE-(Directiva ”Habitate” 

pentru că prevede numai împușcarea sau relocarea urșilor adică numai la 

soluțiile finale, excepționale care necesită acordarea de derogări de la 

protecția strictă a speciei, ignorând în totalitate soluțiile alternative la 

ucidere/relocare. 

 Or, Directiva Habitate statuează că aceste soluții ultime, excepționale pot fi 

aplicate numai dacă, ținând cont de cele mai bune cunoștințe științifice și 

tehnice relevante, nu există nicio altă soluție alternativă care să permită 

atingerea scopului urmărit, în mod satisfăcător. 

 În mod evident, soluții alternative al ucidere/relocare care permit evitarea 

sau limitarea conflictelor om-urs există (limitarea perturbării habitatelor, 

asigurarea managementul responsabil al deșeurilor, interzicerea și 

sancționarea hrănirii urșilor în localități sau la marginea localităților, 
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monitorizarea și identificarea urșilor, măsuri aversive pasive- garduri 

electrice, repelenți cu declanșare pe bază de senzori, măsuri aversive active-

gonirea urșilor cu ajutorul repelenților eficienți, spray-uri cu piper, cartușe 

de cauciuc, câini specializați, măsuri eficiente și rapide de compensarea 

pagubelor etc) iar ele sunt prevăzute chiar în în Planul național de acțiune 

pentru conservarea populației de urs brun din România, aprobat prin Ordinul 

Ministrului Mediului nr. 625/2018.dar nu sunt aplicate. 

 Procedura de ”Intervenție” din OUG-ul Ministrului Tanzos (prevăzută la art. 

19-29 din OUG) este inutilă, lipsită de sens și nu poate salva pe nimeni 

pentru că este tot o intervenție post- factum care nu împiedică/nu întrerupe 

un eventual atac ale urșilor, ci doar gestionează o eventuală situație post-

atac. 

 Totodată, o asemenea ”intervenție” este permisă și de legislația actuală în 

cazul procedurilor specifice de gestionare a situațiilor de urgență adoptate de 

obicei prin Hotărâri ale comitetelor pentru situații de urgență în baza HG 

118/2005, Legii 550/2004, OG nr. 30/2007 sau Metodologie privind 

cooperarea agențiilor specializate de intervenție în cazul urgențelor primite 

prin SNUAU, ediția 2014. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Modificări privind cazierul judiciar: Sistemul Informatic al Cazierului 

Judiciar Român - ROCRIS a fost modernizat 

Cazierul judiciar este  fişa de evidenţă în care sunt consemnate datele privind 

antecedentele penale ale unei persoane. Începând cu sfârşitul lunii iunie, sistemul 

Informatic al Cazierului Judiciar Român - ROCRIS a fost modernizat, conform 

celui mai recent comunicat de pe site-ul Poliţiei Române. 

Odată cu operaţionalizarea Registrului naţional automatizat cu privire la persoanele 

care au comis infracţiuni sexuale, de exploatare a unor persoane sau asupra 

minorilor, Sistemul Informatic al Cazierului Judiciar Român ROCRIS a fost 

modernizat.  

https://www.politiaromana.ro/ro/stiri-si-media/stiri/sistemul-informatic-al-cazierului-judiciar-roman-rocris-a-fost-modernizat
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Începând cu data de 30 iunie a.c., certificatele de cazier judiciar pentru persoane 

fizice şi juridice vor fi tipărite pe coli de format A4 şi vor fi individualizate prin 

seria şi numărul unic imprimate în partea din dreapta, sus, generate automat de 

sistemul informatic. 

Persoanele interesate vor putea depune cererea-tip, completată în prealabil sau vor 

putea solicita tipărirea acesteia din sistemul informatic, caz în care le va reveni 

doar obligaţia semnării acesteia.  

În continuare, identificarea se va face la ghişee, prin prezentarea unui act de 

identitate original, aflat în termenul de valabilitate. 

Procedura de lucru privind obţinerea şi eliberarea documentelor de cazier judiciar 

nu a suferit modificări suplimentare.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Ministrul Economiei: Salrom va fi listată la bursa de la Bucureşti. 

Procedurile vor dura cel puţin un an de zile. Am avut întâlniri şi cu BERD 

care ne va ajuta în acest proces 

Claudiu Năsui, ministrul economiei, promite că Salrom – singurul producător de 

sare din România, la care statul român are 51% iar Fondul Proprietatea 49%, va fi 

listată la bursa de la Bucureşti pentru a îşi finanţa mai uşor investiţiile. 

“Salrom va fi listată la Bursa de Valori Bucureşti”, promite Claudiu Năsui într-o 

postare pe facebook. “Salrom este o companie de stat pe care am început să o 

reformăm anul acesta. Noua conducere a început deja procedurile pentru 

extinderea activităţii în zona exploatării grafitului. Asta va permite României să se 

reindustrializeze şi să facă parte din lanţul de producţie al bateriilor. Luni a fost 

aprobată începerea procedurilor de listare la bursă a companiei Salrom”, spune el. 

Ministrul nu oferă mai multe detalii cu privire la procedura de listare, dacă cei doi 

acţionari vor vinde din acţiuni sau dacă va fi realizată o majorare de capital, ci 

spune doar că procedurile de listare vor dura cel puţin un an şi că în acest sens a 

avut întâlniri şi cu BERD. 
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“Am avut întâlniri şi cu BERD, Banca Europeană pentru Reconstrucţie şi 

Dezvoltare, care ne va ajuta în acest proces. Sistematic vom scoate companiile de 

stat din secolul 19 şi le ducem în secolul 21. Procedurile de listare vor dura cel 

puţin un an. Iar la final vom avea o companie modernă care îşi va putea finanţa 

uşor investiţiile. Până atunci, Salrom are nevoie de reformă, ceea ce noua 

conducere a început deja să facă, lucru pentru care îi felicit şi îi asigur de toată 

susţinerea mea”. 

Potrivit datelor FP, Salrom a avut în 2020 venituri operaţionale de 300,2 milioane 

lei, în scădere cu 36% faţă de anul trecut şi un profit net de 11,5 milioane lei în 

scădere cu 85% faţă de anul trecut. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 CCR discută sesizarea privind numirea şefului Consiliului de monitorizare a 

respectării drepturilor persoanelor cu dizabilităţi 

Curtea Constituţională discută, miercuri, sesizarea referitoare la hotărârea 

Senatului în legătură cu numirea preşedintelui Consiliului de monitorizare a 

implementării Convenţiei privind drepturile persoanelor cu dizabilităţi, Emanuel 

Botnariu. 

Senatorii USR PLUS au sesizat CCR cu privire la numirea preşedintelui 

Consiliului de monitorizare a implementării Convenţiei Naţiunilor Unite privind 

drepturile persoanelor cu dizabilităţi deoarece aceasta ar contraveni prevederilor 

art. 1 alin. (5), art. 16 alin. (1) şi art. 20 din Constituţie. 

 

"Numirea domnului Botnariu încalcă art. 16 alin. (1) din Constituţie, desemnarea 

acestuia fiind privilegiată pentru că este implicat politic, fiind senator în mandatul 

trecut şi membru de partid. Candidatura lui nu a fost conformă nici în raport cu 

principiile Convenţiei şi cerinţelor prevăzute expres în Legea 8/2016. Mai mult 

decât atât, în şedinţa de plen a Senatului pentru numirea preşedintelui Consiliului 

de monitorizare domnul Botnariu a fost prezentat ca persoană cunoscută din 

mandatul trecut de senator, astfel încât celelalte organizaţii care şi-au depus 

candidaturile pentru funcţia de preşedinte al Consiliului au fost evident 

dezavantajate", afirmă liderul grupului senatorilor USR PLUS, Radu Mihail. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 7 iulie 2021 35 

 

USR PLUS argumentează că numirea preşedintelui Consiliului de monitorizare nu 

a respectat principiul independenţei, una dintre cerinţele Convenţiei ONU fiind 

legate de independenţa funcţională, liberă de interferenţa guvernului sau a 

factorului politic. 

 

De asemenea, sesizarea USR PLUS reclamă şi existenţa unor vicii de procedură în 

procesul de numire a preşedintelui Consiliului rezultate din încălcarea 

Regulamentului Senatului. 

Plenul Senatului l-a numit, pe 26 aprilie, pe Emanuel Botnariu în funcţia de 

preşedinte al Consiliului de monitorizare a implementării Convenţiei privind 

drepturile persoanelor cu dizabilităţi, cu un mandat de patru ani. S-au înregistrat 61 

de voturi "pentru" şi 44 "împotrivă". Votul a fost secret cu buletine. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministerul Finanțelor și UiPath au semnat un acord de colaborare. Se vor 

dezvolta roboți software pentru automatizarea proceselor repetitive 

Ministerul Finanțelor și UiPath au semnat un acord de colaborare în vederea 

operaționalizãrii Centrului de Excelențã RPA (Robotic Process Automation) din 

cadrul instituției. Cele două părți vor identifica procesele software repetitive la 

nivelul sistemelor informatice ale Ministerului Finanțelor și vor dezvolta roboți 

software de automatizare a acestor procese. 

Conform unui comunicat de presă al Ministerului, implementarea soluțiilor de 

automatizare va ajuta la diminuarea timpului de așteptare în cazul solicitãrilor de 

informații fiscale venite din partea contribuabililor, precum și la creșterea gradului 

de securitate a informațiilor procesate. 

"Împreunã cu reprezentanții UiPath, aducem în administrația fiscalã din România 

cele mai noi tehnologii de automatizare a proceselor repetitive, precum eliberarea 

anumitor certificate fiscale, care necesitã un timp de lucru îndelungat din partea 

inspectorilor fiscali.  
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Automatizarea acestor procese scade încãrcarea aferentã task-urilor repetitive și 

permite funcționarilor sã-și utilizeze expertiza pentru activitãți complexe, cu 

valoare adãugatã mai mare", a declarat ministrul de Finanțe, Alexandru Nazare. 

Acordul semnat astãzi, spune comunicatul, pune bazele unei colaborãri de duratã în 

cadrul Centrului de Excelențã RPA, care are ca obiectiv identificarea și 

implementarea la scarã largã a soluțiilor de digitalizare în cadrul Ministerului 

Finanțelor, fiind orientat cãtre tehnologii inovatoare, precum Blockchain, soluții 

Cloud, BigData / Analytics și Robotic Process Automation. 

Acest demers își propune sã accelereze adoptarea și implementarea noilor 

tehnologii în cadrul administrației fiscale, precum și creșterea gradului de 

securitate a datelor procesate, în vederea îmbunãtãțirii experienței contribuabililor 

cu administrația fiscalã și scãderea costurilor administrative pe termen lung. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 eMag, Dacia și alte branduri tech românești își instruiesc angajații în IT, pe 

bani europeni 

Mari companii românești de tehnologie, care s-au impus ca branduri pe piață la 

nivel regional sau internațional, precum eMag și Dacia, au atras fonduri europene 

pentru a finanța programe interne de perfecționare în domeniul IT pentru propriii 

angajați. 

În total, sunt 28 de proiecte care au rămas în picioare după contestații, pentru a fi 

finanțate printr-un apel din Programul Operațional Capital Uman (POCU) 2014-

2020. Valoarea totală a proiectelor se ridică la circa 11 milioane de euro, din care 

jumătate sunt fonduri europene și de la bugetul de stat, iar jumătate reprezintă 

contribuția companiilor care își instruiesc angajații. 

Pe listă figurează, de exemplu, compania Dante Internațional, care deține 

platformele de comerț online eMag și Fashion Days. Firma românească, aparținând 

fondului de investiții sud-african Naspers, derulează un proiect european în valoare 

totală de aproape 1,5 milioane de lei, din care jumătate sunt bani publici (de la UE 

și de la bugetul de stat) și jumătate fonduri proprii.  
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Proiectul se numește „Training pentru performanța angajaților eMag – Digital  

Trainsformation”. 

Cel mai valoros brand românesc este Dacia, evaluat la 1,13 miliarde de euro în 

studiul menționat. Subsidiara grupului Renault operează pe piețe globale, nu doar 

la nivel regional. Nu e de mirare că se preocupă să ridice nivelul profesional al 

angajaților săi. 

Dacia a câștigat fonduri europene cu două proiecte: „Digitalizare pentru 

schimbare” - în valoare totală de aproape 1,8 milioane de lei, respectiv, „Era 

digitalizarii in mentenanta” - în valoare de aproape 2 milioane de lei. Ca în toate 

aceste proiecte, jumătate din bani sunt asigurați de companie, iar jumătate sunt din 

fonduri UE și de la bugetul de stat. 

Separat, Renault Technologie Roumanie SRL derulează și ea un proiect europan 

în valare totală de aproape 1,5 milioane de lei: „Formari digitale pentru o Inginerie 

SMART”. 

Un alt proiect european de formare profesională este derulat de OMV Petrom , 

care deține compania Petrom, un alt brand românesc important, evaluat la 371 

milioane euro, locul 5 în topul Brand Finance România. Proiectul „Digital Training 

Skills” sare de 2 milioane de lei, tot așa, cu 50% finanțare proprie și 50% din bani 

publici. 

Clujul stă foarte bine și la proiectele europene pentru perfecționarea angajaților din 

IT. De exemplu, compania AROBS Transilvania Software SA a câștigat fonduri 

europene de aproape 1 milion de lei pentru proiectul său, intitulat „ATS - 

Advanced Training Support”. Proiectul are o valoare totală de peste 2 milioane de 

lei, din care jumătate sunt bani din resurse proprii și jumătate din fonduri publice 

(de la UE și de la bugetul de stat). 

O altă companie IT clujeană puternică este Evozon Systems, care își instruiește și 

ea angajații printr-un proiect de peste 2 milioane de lei, în condiții similare: 

„Dezvoltarea potentialului profesional. Cursuri si certificari tehnice pentru 

angajatii Evozon Systems”. 
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Pe lista firmelor care atrag fonduri de la Bruxelles pentru perfecționare 

profesională se mai numără companii românești cunoscute, ca Sensiblu (farmacii) 

sau Cemacon (materiale de construcții), precum și mari firme cu capital străin, 

ca Orange România, Contrinental Automotive România, Endava, NTT Data. 

Descarcă de AICI lista completă cu cele 28 de proiecte europene pentru 

instruirea IT a angajaților din România. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 România „riscă“ o creştere economică de 10% în acest an. Deşi rămân 

prudenţi, bancherii sunt optimişti în privinţa creşterii pieţei. Mai există 

oportunităţi în piaţă, companii ce pot fi creditate. BNR: Deocamdată nu există 

motive de îngrijorare privind creşterea inflaţiei şi a dobânzilor la lei 

Florin Ilie, deputy CEO ING Bank: Există un risc de creştere a economiei de 7-

10%, mai mare decât preconizăm ♦ Bogdan Neacşu, şeful ARB: România şi 

sistemul bancar au ieşit mai bine din această criză decât au intrat ♦ Eugen 

Rădulescu, director în BNR, spune că deocamdată nu există motive de îngrijorare 

privind creşterea inflaţiei şi a dobânzilor la lei. 

Criza COVID-19 a fost mult mai puţin severă decât se temeau bancherii, iar 

scenariul actual a depăşit şi cele mai optimiste aşteptări ale lor. Sistemul bancar a 

ieşit bine din pandemie, iar creditarea a crescut odată cu creşterea încrederii, 

programele guvernamentale dând un imbold procesului de creditare, după cum au 

susţinut unii şefi de bănci prezenţi ieri la conferinţa ZF Bankers Summit 2021. 

Bogdan Neacşu, noul preşedinte al Consiliului Director al Asociaţiei Române a 

Băncilor, este de părere că România şi sistemul bancar au ieşit mai bine din această 

criză decât au intrat. 

În perspectivă, bancherii sunt optimişti, dar prudenţi, şi au aşteptări mari de la creş-

terea economică. 

„Întrebarea este ce se va întâmpla cu măsurile de sprijin. Cred că se vor retrage pe 

măsura posibilului şi creşterea economică va prelua rolul de susţinere.  

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-6-24902924-0-lista-companii.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-07-6-24902924-0-lista-companii.pdf
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Există un risc de creştere a economiei de 7-10%, mai mare decât preconizăm. Nu 

este unul de supraîncălzire, ci o revenire a economiei“, a declarat Florin Ilie, 

deputy CEO al ING Bank. 

România a reuşit să recupereze tot ce a pierdut în 2020 în ceea ce priveşte creşterea 

PIB. 

Omer Tetik, CEO al Băncii Transilvania, cea mai mare bancă din România, susţine 

că acum avem un sistem bancar mai competitiv, sănătos, şi multe bănci au revenit 

cu şansă de dezvoltare. 

Iar Sergiu Manea, preşedinte executiv al BCR, recomandă prudenţă. „Aş fi mai re-

ţinut în a spune că am ieşit din criză şi că totul s-a terminat, trebuie să ne menţinem 

alerţi“. 

Eugen Rădulescu, director al Direcţiei Stabilitate Financiară din BNR a aminit că 

România a reuşit să aibă o stabilitate remarcabilă a cursului de schimb în această 

perioadă destul de critică, iar despre creşterea inflaţiei şi a dobânzilor la lei în 

perspectivă spune că nu există încă motive mari de îngrijorare. 

„Faptul că vom avea o creştere a ratelor de inflaţie se observă nu doar la noi, ci şi 

în  ţările dezvoltate. Aceste evouţii vin pe fondul reluării creşterii PIB care este 

mult mai rapidă şi mult mai puternică decât s-a anticipat. Noi vorbim de o creştere 

a PIB de 7%. Nu văd să avem de-a face cu un pericol iminent de a scăpa de sub 

control creşterea preţurilor, mai ales că bugetul pare să funcţionze în parametrii 

deja anunţaţi.“ 

În privinţa majorării dobânzii, Rădulescu spune că BNR va urma tendinţa care se 

va înregistra pe plan internaţional, iar deocamdată vedem că numai ţări non-euro 

din UE au început timid să majorize dobânzile de la rate care sunt mai mici decât 

cele pe care le avem noi. „Faptul că BNR a păstrat o rată pozitivă de 1,25% oferă şi 

un moment de respire şi permite ca o decizie de majorare a ratelor dobânzii să fie 

adoptată numai după ce avem imaginea clară.“ 

Una dintre tendinţele care vor continua este consolidarea pe piaţa bancară, fiind 

bănci la vânzare. 
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Pandemia a accelerat digitalizarea băncilor. Dar, una dintre provocările la adresa 

băncilor este cum vor face faţă la concurenţa din partea celorlalţi actori din piaţă, 

cum ar fi fintechurile. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 DSU: Incendiul de la Azomureş - lichidat; experţi de la IGSU se deplasează 

la Târgu Mureş 

Incendiul izbucnit la coloana de sinteză de la instalaţia de amoniac a Combinatului 

Chimic Azomureş a fost lichidat, urmând ca o echipă experţi ai Inspectoratului 

General pentru Situaţii de Urgenţă, condusă de adjunctul inspectorului general, să 

se deplaseze la Târgu Mureş, anunţă Departamentul pentru Situaţii de Urgenţă. 

 

Sursa citată precizează că, miercuri dimineaţa, pompierii militari din cadrul ISU 

Horea al Judeţului Mureş au fost solicitaţi să intervină de urgenţă la Combinatul 

Azomureş, unde a avut loc o explozie urmată de un incendiu cu flacără deschisă 

şi degajări de fum la staţia de amoniac III a unităţii. 

 

În urma exploziei a rezultat o victimă cu fractură la membrul superior drept, 

conştientă, transportată la Unitatea de Primiri Urgenţe Târgu Mureş. 

 

"Pompierii militari au acţionat rapid în vederea localizării incendiului, acesta 

manifestându-se local, la nivelul aparaturii din proximitate şi la capetele de ţeavă, 

în sprijinul lor venind şi un echipaj CBRN, pentru efectuarea măsurătorilor 

specifice în cazul producerii unor astfel de situaţii de urgenţă care implică 

substanţe periculoase", informează DSU, pe Facebook. 

 

Incendiul a fost lichidat, zona fiind supravegheată în continuare de echipajele de 

intervenţie. 

 

"Coloana de sinteză de la instalaţia de amoniac unde a izbucnit incendiul a fost 

depresurizată, incendiul a fost lichidat, iar în aceste momente, preventiv, zona este 

supravegheată în continuare de echipajele de intervenţie.  

https://www.agerpres.ro/eveniment/2021/07/07/mures-explozie-urmata-de-incendiu-la-combinatul-chimic-azomures-o-persoana-ranita--743639
https://www.facebook.com/departamenturgente/posts/229383219012847
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De asemenea, până la acest moment, nu au fost depistate substanţe periculoase în 

atmosferă", anunţă Departamentul pentru Situaţii de Urgenţă. 

 

Potrivit sursei menţionate, la locul evenimentului au fost alocate resurse din cadrul 

ISUJ Mureş, respectiv trei autospeciale de stingere cu apă şi spumă, o autospecială 

pentru descarcerare, o autospecială CBRN, o autoscară, cinci ambulanţe SMURD 

(una de terapie intensivă mobilă cu medic), patru ambulanţe SAJ, un punct de 

comandă mobil şi două autospeciale de primă intervenţie şi comandă. De 

asemenea, la misiune a intervenit şi Serviciul privat pentru situaţii de urgenţă cu 

trei autospeciale de stingere. 

 

"O echipă de experţi din cadrul Inspectoratului General pentru Situaţii de Urgenţă 

condusă de adjunctul inspectorului general al IGSU se va deplasa la Târgu Mureş 

în vederea evaluării tuturor aspectelor strâns legate de prevenirea unor astfel de 

situaţii de urgenţă", se mai arată în informarea DSU.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Fonduri UE pentru tineri fermieri: Statul a rămas cu banii în mână în 

așteptarea românilor din diaspora 

Românii din diaspora nu se înghesuie să se întoarcă în România, să facă agricultură 

aici. Nici când statul le promite câte 40.000-50.000 de euro, din fonduri europene. 

Condițiile de finanțare s-au dovedit greu de îndeplinit. 

Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale deschisese pe 4 ianuarie 2021 o 

sesiune de înscrieri la fondurile europene pentru Tineri Fermieri - submăsura 

6.1 din Programul Național de Dezvoltare Rurală. Bugetul disponibil: 20 de 

milioane de euro. 

Sesiunea, deschisă doar pentru românii din disapora care se întorc în țară și fac aici 

agricultură, trebuia să se încheie pe 4 mai 2021, dar pentru că oamenii nu se prea 

înscriau, perioada de aplicații a fost prelungită cu două luni. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/finantari-romania-agricultura-diaspora-ghid.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/finantari-romania-agricultura-diaspora-ghid.htm
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Luni, 5 iulie 2021, s-a încheiat sesiunea de înscrieri. Rezultatul: cu tot cu 

prelungiri, AFIR a primit abia 256 de cereri de finanțare în valoare de aproximativ 

10,5 milioane de euro, adică jumătate din bugetul pus la bătaie. 

Sprijinul acordat prin intermediul acestei linii de finanțare este 100% 

nerambursabil și, în prezent, este de 40.000 sau de 50.000 de euro, în funcție de 

dimensiunea exploatației agricole pe care o va dezvolta tânărul fermier. 

Finanțarea se acordă sub formă de sumă forfetară în două tranșe: 75% din 

cuantumul sprijinului la semnarea contractului de finanțare și 25% din valoarea 

sprijinului în funcție de implementarea corectă a planului de afaceri, fără a depăși 

trei ani (cinci ani pentru exploatațiile pomicole) de la semnarea contractului de 

finanțare. 

Cele mai multe cereri de finanțare, 46, au fost depuse de solicitanții reveniți în 

România pentru a se instala prima oară într-o exploatație agricolă în județul 

Bistrița-Năsăud. Valoarea acestor cereri de finanțare depuse online la AFIR este de 

1,87 milioane de euro. 

De asemenea, în județul Bihor, au fost depuse de către tinerii fermieri 42 de 

solicitări de finanțare în valoare de 1,72 milioane de euro. S-au întors și 19 tineri 

fermieri din județul Dolj, pentru a accesa fonduri europene în valoare de peste 

760.000 de euro. 

Totodată, în județul Cluj tinerii fermieri au depus 18 solicitări de finanțare 

însumând 750.000 de euro - a precizat AFIR, marți, într-un comunicat transmis 

StartupCafe.ro. 

Toate cererile de finanțare depuse sunt în procesul de evaluare la nivelul AFIR și, 

ulterior, în funcție de punctajul obținut, se va realiza selecția proiectelor care 

primesc finanțare. 

În urma finalizării acestor etape, AFIR va publica Rapoartele de selecție lunare pe 

pagina oficială, www.afir.info, la secțiunea Rapoarte și Liste. 

 

 

http://www.afir.info/
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Condiții greu de îndeplinit 

Pentru a putea accesa fonduri destinate tinerilor fermieri, solicitanții trebuie să aibă 

vârsta de până la 40 de ani inclusiv (până cel mult cu o zi înainte de a împlini 41 de 

ani) la momentul depunerii cererii de finanțare. 

De asemenea, ei trebuie să aibă competențele și calificările profesionale adecvate. 

La această sesiunea de înscrieri, au putut să ceară bani europeni de la statul român 

tinerii fermieri din diaspora care au absolvit, în ultimele 60 de luni, înaintea 

depunerii cererii de finanțare un program de studiu în domeniul agricol, agro-

alimentar, veterinar sau economie agrară: postuniversitar, universitar, 

preuniversitar, în țări membre ale Uniunii Europene (UE) sau țări terțe din UE. 

  

O altă condiție a fost ca aceștia să fi avut un loc de muncă în țări membre UE sau 

țări terțe UE în domeniul agricol, agro-alimentar, veterinar sau economie agrară, 

cel puțin 3 luni neîntrerupte, în ultimele 24 luni dinaintea depunerii cererii de 

finanțare. Pentru dovada locului de muncă în domeniul agricol, agro-alimentar, 

veterinar sau economie agrară solicitanții vor prezenta un document oficial a cărui 

origine va fi autentificată prin apostilă emisă conform Convenției de la Haga. 

În cazul în care, solicitantul nu putea depune documentul autentificat prin apostilă, 

acesta ar fi putut totuși să depună un certificat de înregistrare. Acest certificat , 

emis de autorităţile locale (de exemplu poliția sau primăria), trebuia să dovedească 

prezența solicitantului cel puţin 3 luni neîntrerupte în țara respectivă, în ultimele 24 

luni anterioare depunerii cererii de finanţare. 

Documentul trebuia să cuprindă numele şi adresa persoanei înregistrate, precum şi 

data înregistrării. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Diferenţe mari în privinţa vaccinării în ţările UE: Procentul cel mai mare 

este în Belgia / Cel mai mic, în Bulgaria și România 

În unele ţări membre UE, procentul de vaccinare este de 80% în rândul adulţilor, 

iar în altele a rămas la 30%. Belgia a reuşit să atingă un procent de 78%, însă în 
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Bulgaria doar 17% și în România 30% dintre persoanele adulte au primit prima 

doză de vaccin. Ţinta Comisiei Europene de 70% din persoane adulte vaccinate în 

luna iulie nu a fost atinsă, însă s-a apropiat de această cifră, potrivit Rador. 

Există mari diferenţe între ţările membre UE în privinţa vaccinării împotriva noului 

tip de coronavirus (COVID-19), proces lansat la începutul anului 2021. În unele 

ţări procentul de vaccinare în rândul adulţilor s-a apropiat de 80%, iar în altele se 

află sub 30%. 

Conform datelor prezentate de Centrul European pentru Prevenirea şi Controlul 

Bolilor în ţările Uniunii Europene, cu o populaţie de 450 de milioane de persoane, 

aproximativ 225 de milioane de persoane au primit cel puţin o doză de vaccin. Iar 

numărul celor care au primit două doze sau s-au vaccinat cu serul într-o doză unică 

şi sunt consideraţi "vaccinaţi complet" este de 147 de milioane de persoane. 

40% din populaţia adultă este vaccinată complet 

Astfel, 61,5% din populaţia adultă a UE este vaccinată cu o singură doză de vaccin, 

iar procentul adulţilor vaccinaţi complet este de 40,2%. 

Cu aceste cifre s-a produs o apropiere de ţinta Comisiei Europene de "imunizare a 

70% din populaţia adultă cu cel puţin o doză de vaccin", dar ţinta nu a fost încă 

atinsă. 

Procentul cel mai mare de vaccinare se înregistrează în Belgia, cel mai mic în 

Bulgaria și România 

Atunci când privim ţările fiecare în parte, ne atrage atenţia diferenţa mare dintre 

ele. De exemplu, în Belgia, ţara cu cel mai ridicat procent de vaccinare, 78% dintre 

persoanele adulte s-au imunizat cu cel puţin o doză, iar în Bulgaria acest procent 

este de doar 17%. 

Olanda cu 73,3%, Finlanda cu 73%, Malta cu 72% şi Danemarca cu 70,5% sunt 

ţările care urmează după Belgia, cu cel mai mare procent de vaccinaţi în rândul 

populaţiei adulte. 

Iar ţările cu cei mai puţin vaccinaţi, după Bulgaria, sunt România cu 30%, Letonia 

cu 39%, Croaţia cu 43,7%, Slovacia cu 44,3% şi Slovenia cu 46,7%. 
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În celelalte ţări, procentul variază între 50 şi 60%. Dintre ţările cu o populaţie 

numeroasă din UE, în Italia 67,4% dintre adulţi s-au vaccinat cu o singură doză, 

Spania 65%, Germania 64,2% şi Franţa 63,6%. 

Până în prezent, în ţările membre UE au fost distribuite peste 430 de milioane de 

doze. Din această cifră au fost administrate aproximativ 364 de milioane de doze. 

În prezent, în ţările UE au fost aprobate seruri produse de BioNTech-Pfizer, 

Moderna, AstraZeneca şi Johnson and Johnson. Vaccinul produs de Johnson and 

Johnson se adminsitrează în doză unică, iar celelalte în două doze pentru a se 

considera "vaccinare completă". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Banca Naţională a României lansează miercuri în circuitul numismatic 

o monedă din argint cu tema 100 de ani de relaţii diplomatice între România 

şi Japonia. 

 

Conform unui comunicat al BNR, aversul monedei redă Vârful Caraiman din 

Munţii Bucegi, pe care se află Crucea comemorativă a eroilor români din Primul 

Război Mondial, inscripţia în arc de cerc "ROMANIA", stema României, valoarea 

nominală "10 LEI" şi anul de emisiune "2021". 

 

Reversul monedei prezintă o compoziţie ce cuprinde elemente identitare ale 

Japoniei: o poartă tradiţională (torii) suprapusă peste imaginea muntelui Fuji 

reflectată în oglinda lacului Kawaguchi; anul aniversat "1921" şi inscripţia 

circulară "100 DE ANI DE RELATII DIPLOMATICE INTRE ROMANIA SI 

JAPONIA". 

 

Monedele din argint, ambalate în capsule de metacrilat transparent, vor fi însoţite 

de broşuri de prezentare redactate în limbile română, engleză şi franceză. Broşurile 

includ certificatul de autenticitate al emisiunii, pe care se găsesc semnăturile 

guvernatorului BNR şi casierului central. 

 

 

https://www.bnr.ro/EmisiuniDetails.aspx?idd=4262&WebPageId=726
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Tirajul maxim pentru moneda din argint este de 1.000 piese. Preţul de vânzare 

pentru moneda din argint este de 460,00 lei, exclusiv TVA, inclusiv broşura de 

prezentare. 

 

Monedele din argint cu tema 100 de ani de relaţii diplomatice între România şi 

Japonia au putere circulatorie pe teritoriul României. 

 

Lansarea în circuitul numismatic a monedelor din argint cu tema 100 de ani de 

relaţii diplomatice între România şi Japonia se realizează prin sucursalele regionale 

Bucureşti, Cluj, Constanţa, Dolj, Iaşi şi Timiş ale Băncii Naţionale a României.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Eugen Tomac vrea înființarea unui post de Comisar European pentru 

combaterea dezinformării pentru a combate propaganda regimului Putin 

Este necesară înființarea unui post de Comisar pentru combaterea dezinformării 

pentru a combate propaganda regimului Putin, spune, în plenul Parlamentului 

European, eurodeputatul Eugen Tomac: „Ne aflăm în plin război cu arme non-

militare”, anunță Mediafax. 

„Ne aflăm în plin război, ceea ce se întâmplă astăzi se numește război cu arme 

non-militare, iar în spatele acestui atac la adresa statelor noastre stă un actor statal 

care finanțează, promovează și sprijină, în mod sfidător, orice provocare 

antieuropeană. Ei creează știri false, ei manipulează, ei dezinformează. Este în 

ADN-ul Kremlinului de mai bine de un secol să semene teamă prin minciună, prin 

teroare, încălcând în mod constant toate regulile, subminând democrația și anulând 

drepturile omului ori de câte ori i-o cere interesul lui Putin. Și-a creat un 

instrument, finanțat direct de stat - Sputnik, emite în toată Uniunea Europeană, în 

toate limbile. Acest site este oglinda a ceea ce gândește și promovează Guvernul 

rus”, afirmă în plenul Parlamentului European eurodeputatul Eugen Tomac. 

El cere o acțiune fermă din partea Uniunii Europene. 
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„Ce trebuie să se mai întâmple ca să începem să acționăm mai ferm? Peste câteva 

zile sunt alegeri în Republica Moldova, un stat asociat UE, unde Putin și-a creat 

partide, peste douăzeci de instituții media și încearcă, în mod disperat, să câștige 

alegerile pentru a ține captiv acest stat locuit de români, așa cum a făcut-o până în 

prezent. Fac apel, pe această cale, către cetățenii R. Moldova: ieșiți la vot - este 

pentru prima dată când, în mod real, puteți scăpa de influența nefastă a Moscovei. 

Răspunsul Uniunii trebuie să fie puternic și sunt necesare câteva decizii rapide și 

curajoase pentru a ne apăra în acest război sofisticat, pe care avansul tehnologic l-a 

adus la un nivel nemaiîntâlnit. Mediul online este plin de platforme, site-uri și alte 

instrumente conexe ce urmăresc dezinformarea cetățenilor Uniunii Europene. 

Întreaga arhitectură de apărare în fața acestei amenințări trebuie regândită și sunt 

necesare următoarele măsuri: - înființarea unui post de Comisar pentru combaterea 

dezinformării și apărarea democrației; - crearea unui fond de un miliard de euro 

pentru combaterea dezinformării pentru a susține presa din toate statele membre și 

statele asociate; - crearea unor instituții media în fiecare stat membru și stat asociat 

pentru a promova în toate limbile viziunea și politicile și pentru a combate oficial 

pe posturile noastre de televiziune, radio și platforme online toată propaganda 

antieuropeană. Doar așa putem fi eficienți și apăra democrația și libertatea”, 

conchide Tomac. 

Alegerile parlamentare anticipate din Republica Moldova urmează să aibă loc 

duminică, 11 iulie 2021, după ce președinta Maia Sandu a dizolvat legislativul la 

28 aprilie 2021. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Klaus Iohannis va participa la Summitul Inițiativei celor Trei Mări de la 

Sofia 

Președintele Klaus Iohannis, va participa joi și vineri la cel de-al șaselea Summit al 

Inițiativei celor Trei Mări, organizat în Republica Bulgaria. 
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„Evenimentul la nivel înalt de la Sofia marchează reluarea activităților în format 

fizic ale Summitului, inclusiv ale Forumului de Afaceri al I3M (aflat la a treia 

ediție), după Summitul Virtual din 2020 de la Tallinn, organizat în condițiile 

restrictive impuse de pandemia de COVID-19.”, precizează Administrația 

Prezidențială. 

Potrivit sursei citate, summitul din acest an „reprezintă un nou pas în procesul de 

consolidare a I3M inițiat prin deciziile de substanță luate la Summitul găzduit la 

București de Președintele României, Klaus Iohannis, în septembrie 2018, care a 

marcat maturizarea politică a Inițiativei și dotarea sa cu instrumentele necesare 

pentru atingerea obiectivelor Inițiativei.” 

În cadrul reuniunii din Bulgaria, discuțiile vor viza evaluarea progreselor 

înregistrate, cu accent pe implementarea listei de proiecte strategice prioritare de 

interconectare agreate la Summitul de la București, completată ulterior, precum și 

în ceea ce privește funcționarea Fondului de Investiții al Inițiativei celor Trei Mări, 

în care România, prin EximBank, și Polonia, prin Banca de Dezvoltare (BGK), 

sunt state fondatoare. De asemenea, vor fi discutate și vor fi luate decizii privind 

reperele dezvoltării viitoare ale Inițiativei. 

„În intervenția sa, Președintele Klaus Iohannis va analiza evoluțiile care s-au 

înregistrat de la Summitul anterior, va sublinia importanța implementării 

proiectelor strategice prioritare de interconectare, cu accent pe proiectele de interes 

crescut pentru România, precum Rail2Sea și Via Carpathia, și va evidenția 

relevanța esențială a acestora pentru obiectivul Inițiativei de dezvoltare economică 

sustenabilă și de construire a rezilienței strategice a economiilor statelor 

participante, inclusiv în contextul eforturilor de redresare economică post-

pandemie”, transmite Administrația Prezidențială. 

Alături de liderii țărilor participante la I3M, la Summitul din acest an vor fi 

reprezentate, în calitate de parteneri ai Inițiativei, Statele Unite ale Americii, 

Germania și Comisia Europeană, precum și Fondul Monetar Internațional și, ca 

invitat, Republica Elenă. 
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Inițiativa celor Trei Mări este o platformă politică flexibilă și informală, la nivel 

prezidențial, reunind cele 12 state membre ale Uniunii Europene aflate între Marea 

Baltică, Marea Adriatică și Marea Neagră – Austria, Bulgaria, Croația, Cehia, 

Estonia, Ungaria, Lituania, Letonia, Polonia, România, Slovacia și Slovenia. 

Inițiativa își propune dezvoltarea economică a statelor din regiune, prin stimularea 

interconectivităţii în trei domenii principale - transport, energie, digital -, creșterea 

convergenței reale între statele membre ale Uniunii Europene, contribuind astfel la 

consolidarea unității și coeziunii în cadrul Uniunii și la consolidarea proiectului 

european, precum și întărirea relației transatlantice, inclusiv prin stimularea 

prezenței economice a SUA în regiune. 

La Summitul de la București, din 17-18 septembrie 2018, au fost adoptate decizii 

esențiale pentru viitorul Inițiativei, precum lista de proiecte prioritare majore de 

interconectare în domeniile transportului, energiei şi digital; organizarea primului 

Forum de Afaceri al Inițiativei celor Trei Mări (cu peste 600 oficiali şi 

reprezentanți ai mediului de afaceri din statele participante la Inițiativă şi din alte 

state membre UE, din SUA, Balcanii de Vest și Parteneriatul Estic, precum şi 

reprezentanți ai UE şi ai instituțiilor financiare europene şi internaționale); lansarea 

rețelei Camerelor de Comerț a I3M (prin semnarea Declarației comune de 

înființare a acestei rețele de către 7 Camere de Comerț din cele 12 state 

participante); inițierea procedurii de lansare a Fondului de Investiții al Inițiativei 

celor Trei Mări (prin semnarea Scrisorii de Intenție privind Fondul de Investiții al 

I3M de către 6 instituții de profil din cele 12 state participante). 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Bulgaria va trece la Euro in 2024, fara o perioada de tranzitie 

Consiliul National de Coordonare, sub presedintia guvernatorului Bancii Nationale 

a Bulgariei si ministrului de Finante, a adoptat planul de aderare la zona euro. 

 

Bulgaria, unul dintre cele mai sarace state membre ale Uniunii Europene, a fost 

admisa impreuna cu Croatia la mecanismul ERM-2, o etapa obligatorie pentru 

aderarea la euro, in luna iulie, noteaza Reuters. 

 

https://ziare.com/politica/stiri-politice/emil-eftimov-vizita-oficiala-in-romania-1688871
https://ziare.com/international/croatia/
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Guvernatorul Bancii Nationale, Dimitar Radev, a declarat ca nu va exista o 

perioada de tranzitie. 

 

Aderarea va incepe, cel mai probabil pe data 1 ianuarie 2024, urmand ca in decurs 

de o luna leva si euro sa circule concomitent. Moneda nationala va fi retrasa treptat 

din circulatie. 

 

Schimbarea levei va fi facuta la cursul fix al monedei nationale, mentinut in cadrul 

Consiliului monetar. 

Planul de aderare la zona euro va fi supus unor dezbateri publice si contine regulile 

de recalculare a preturilor, a tarifelor si depozitelor bancare, dar si procedurile de 

schimb. 

Consiliul de coordonare va lansa o campanie nationala de informare a cetatenilor, a 

mediului de afaceri si institutiilor. 

 

Procesul de aderare este ireversibil, in pofida schimbarilor politice, a precizat 

guvernatorul Bancii Nationale. 

 

"In Bulgaria oponentii aderarii la zona euro nu au reprezentat niciodata o masa 

critica. Majoritatea covarsitoare a cetatenilor sprijina integrarea europeana si 

considera ca introducerea monedei comune va amplifica beneficiile acesteia", a 

spus Dimitar Radev, citat de Europa libera. 

 

"Vor fi imbunatatite conditiile de creditare a tarii si a mediului de afaceri. Bulgaria 

va deveni mai atragatoare pentru investitorii straini", a mai declarat acesta. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Hotarare pentru combaterea pornografiei infantile luata de Parlamentul 

European 

Parlamentul European a dat marti unda verde stabilirii unei autorizatii provizorii 

care sa permita furnizorilor de servicii de internet sa continue sa elimine in mod 

voluntar continutul de pornografie infantila postat online, transmite AFP. 

https://ziare.com/economie/zona-euro/economie-zona-euro-incredere-1687718
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Cu 537 voturi pentru, 133 de voturi impotriva si 24 de abtineri, deputatii europeni 

intruniti in sesiunea plenara de la Strasbourg au votat pentru acest text rezultat din 

negocierile anterioare cu Consiliul UE care s-au incheiat la sfarsitul lunii aprilie. 

 

"Furnizorii de servicii de mesagerie electronica si mesagerie pe internet vor avea 

autorizatia de a detecta, sterge si raporta in mod voluntar abuzurile sexuale online 

asupra copiilor, precum si de a utiliza tehnologii de scanare pentru a detecta" 

tentativele de a stabili legaturi emotionale cu copiii, uneori si cu familia, pentru a 

reduce inhibitiile acestora cu scopul de a-i abuza sexual, potrivit Parlamentului 

European. 

 

Intrarea in vigoare, in decembrie, a codului european al comunicatiilor electronice 

a avut drept consecinta neasteptata scaderea numarului de raportari privind 

continutul de pornografie infantila de catre furnizorii de servicii de comunicatii 

online deoarece, din cauza neclaritatii cadrului juridic, aceste raportari ar putea 

deveni ilegale prin incadrarea in domeniul de aplicare al "e-confidentialitatii", 

legislatia europeana ce garanteaza respectarea confidentialitatii activitatilor online. 

 

Regulile provizorii votate se vor aplica pentru o perioada de cel mult trei ani, pana 

cand Comisia Europeana va propune, in principiu anul acesta, o noua legislatie 

cuprinzatoare si finala vizand combaterea abuzului sexual asupra copiilor, inclusiv 

in mediul online. 

In cursul unei dezbateri, luni seara, axata pe echilibrul ce trebuie atins intre 

protectia copiilor si protejarea vietii private, europarlamentara social-democrata 

germana Birgit Sippel, raportorul textului votat, a subliniat ca acesta este "un 

compromis intre detectarea abuzului asupra copiilor pe internet si protectia 

comunicatiilor private pe internet". 

"Poate nu este perfect, dar este o solutie tranzitorie buna pentru urmatorii trei ani", 

a adaugat Birgit Sippel, care a cerut Comisiei Europene sa propuna o "solutie 

durabila". 

 

 

https://ziare.com/europa/ue/
https://ziare.com/europa/comisia-europeana/
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"Avem inca mult de lucru cu propunerea pe termen lung, dar sunt increzatoare ca 

va fi posibil, impreuna, sa realizam acest echilibru just, inclusiv in cadrul acestei 

legislatii permanente", a comentat in fata europarlamentarilor comisarul european 

pentru afaceri interne Ylva Johansson. 

(Sursa: ziare.com) 

 


